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Konferenca sindikata Steklarne
NALOGE SINDIKATA —
SO NASI SKUPNI NAPORI 
ZA ENAKOPRAVNE ODNOSE

Vrsto problemov, težav, anoma
lij in še ¡kaj je navrgla letna kon
ferenca sindikata OZD steklarne, 
ki se je ob prisotnosti delegatov 
vseh TOZD in DSSS, gostov iz Pa- 
račina in Rogaške Slatine ter na
vzočnosti vodij TOZD, sektorjev 
iri služb vršila v nedeljo 30. janu
arja dopoldne v prostorih godbe
nega doma.

Tov. Janez Ciglar — predsednik 
OO sindikata OZD Steklarne

Značilnost konference je, da se 
je odvijala v času, ko vsi skupaj 
vlagamo velike napore za realiza
cijo sanacijskega programa. Po
vsem. razumljivo je, da je bilo 
prav tem naporom, kot tudi vrsti 
spremljajočih faktorjev, ki so ne
malokrat plod neenakopravnih od
nosov in vrednotenj, na konferen
ci posvečenega največ časa in di
skusij.

Ocenjujoč delo sindikata v pre
teklem obdobju. (letu), je predsed
nik IO konference tovariš Janez 
Ciglar dejal,..da je bilo leto,'kljub 
vsem težavam in izredno aktivne
mu letu, na zavidljivi ravni, v le
tu: 1976 je bilo pred sindikate po
stavljenih obilico družbenih nalog 
ter. ostalih problemov, ki pa so 
bile vse skoraj v celoti uspešno 
izpeljane in tudi realizirane. Se
veda je napačno trditi, je dejal to
variš Ciglar, da smo s svojim de
lom lahko sto odstotno zadovoljni. 
Še nas čaka obilica dela, katere
ga bomo morali dosledno izvajati. 
Nikakor ne gre prevzeti naporov 
pri realizaciji sanacijskega kot tu
di razvojnega programa podjetja. 
Medtem ko se bomo morali za re
alizacijo prvega zavzeti vsi, tako 
delavci kot strokovne službe in 
vodilno osebje, pa bo moral pred
vsem sindikat pbsvetiti več pozor
nosti razvojnemu programu. Opa
ziti je, da sindikati na tem področ

ju svojega dela niso opravili tako, 
kot je želeti.

V poročilu kot v kasnejši disku
siji delegatov je bilo precej pozor
nosti posvečeno problemu nočne
ga dela žena. Kljub določenim 
premikom na bolje pa ostaja rav
no nočno delo žena eden glavnih 
še nerešenih problemov tako sin
dikata kot ustreznih služb. Vendar 
je treba resnici na ljubo povedati, 
da je to vprašanje mnogo bolj pe
reče kot pa kaže prvi pogled. Ne
kaj manj kot 400 žena, zaposlenih 
v več izmenah, je vsekakor števi
lo, katerega se da, zlasti še pozna
vajoč proizvodni proces V naši 
OZD, le težko rešiti, ne da bi pri 
tem občutno trpela proizvodnja. 
Še več, v trenutni situaciji lahko 
zagotovo trdimo, da je to nerešljiv 
problem. Prvič zaradi socialne 
varnosti naših žena, drugič, pa tu
di iz spoznanja, da v zaledju ob
čine ni ustrezne delovne sile, ki bi 
za takšen OD opravljala to delo. 
Zato ni prav nič čudno, da so go
tove delegatinje zastopale stališče, 
da . kljub izrednim naporom, in le
tom, svojega dela ne nameravajo 
opustiti, zlasti zavedajoč se težav
nega položaja kolektiva. Vpraša
nje pa je, kaj v trenutku, če naša 
država podpiše mednarodno kon
vencijo o delu. V tem primeru bo 
ta problem lahko postal tudi uso
den.

V svojem nadaljnjern poročilu 
se je predsednik dotaknil tudi 
vprašanja varstva pri delu, Z za
dovoljstvom lahko ugotavljamo, 
da se odnosi kot skrb na tem pod
ročju uspešno razvijata, kar je 
zlasti razvidno iz števila nezgod 
pri delu. Le-to je namreč iz leta v 
leto vse manjše. Seveda pa pri tem 
ne gre prezreti tudi dejstva, da 
kljub vsemu še vedno obstajajo 
posamezniki, ki na neopravičen 
način žele priti do stoodstotnega 
nadomestila, čeprav za to niso 
upravičeni. Prav tako je 'predsed-. 
nik ugotovil, da tehnična zaščita 
ni takšna povsod kot je želeti, 
vendar pa je nemalokrat poveza
na z precejšnjimi finančnimi iz
datki.

Če smo uvodoma slišali za do
kaj Vzpodbudne rezultate glede 
dela sindikata, pa obstajajo še 
vedno področja, na katerih sindi
kata iz objektivnih razlogov niso 
dosegli željendh rezultatov. Med 
takšna področja sodi vsekakor 
vprašanje družbenega standarda 
in ne nazadnje tudi vprašanje 
športne rekreacije.

Številni diskutanti, med njimi 
Savič Momir, Godicelj Dora, Dra
me Hilda, Kavšek Karel, Us ing. 
Aleksej, direktor dipl. ing. . Mrcina 
Maks, . ing. Žagar Anton, Franci 
Kovač, Jože Premec, Janez Ciglar, 
kot tudi gostje iz Paračina in Ro

gaške Slatine so nakazali številne 
težave, pa tudi probleme, s kate
rimi, se tako sindikati kot celot
na steklarska industrija v zad
njem času srečujejo.

Soglasno je bilo ugotovljeno, da 
se steklarska industrija, nahaja v

neenakopravnem položaju v odno
su na ostale gospodarske, zlasti 
industrijske veje. Opaziti je, da 
se porajajo monopolistične težnje 
takodmenovanih prednostnih go
spodarskih panog. Takšen odnos 

(Nadaljevanje na 2. strani)
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DŽEM Al. BIJEDIČ
Um ri v letalski nesreči 18. 1. 1977

V torek, 18. januarja je usodna nesreča vzela našim naro
dom predsednika Zveznega izvršnega sveta Džemala Bijedica, 
njegovo soprogo ter spremstvo predsednika, ki ga je sprem
ljalo na poti, kjer bi moral pokojni predsednik sodelovati na 
seji CK ZK Bosne in Hercegovine.

Tovariš Bijedič je bil pravi sin naše revolucije, dosledni 
borec za pravice delovnik ljudi, za sožitje med našimi narodi 
in narodnostmi. Že v ognju revolucije je koval bratstvo in 
enotnost Srbov, Hrvatov in Muslimanov.

Kakor je zgoreval v predvojnem revolucionarnem delu, ta
ko je stal v prvih vrstah aktivnih borcev, predvsem pa orga
nizatorjev socialistične revolucije, y prvih vrstah borcev za 
socialistično preobrazbo naše domovine.

Vsa povojna leta je kot dosledni borec stopal po poti Zve
ze, komunistov Jugoslavije, deloval na ohranitvi pridobitev 
naše revolucije, deloval na utrjevanju bratstva in enotnosti 
med ngšimi narodi, opravljal odgovorne funkcije v svoji rod
ni Bosni in Hercegovini, pri tem pa je bil za zgled s svojo 
požrtvovalnostjo, odločnostjo in doslednostjo. Zaradi teh in še 
drugih človeških vrlin, ki so bile značilne zanj, je bil izvoljen 
v naš najodgovornejši politični organ, v predsedstvo CK ZKJ, 
istočasno pa mu je! bila zaupana tudi najodgovornejša dolž
nost predsednika zveznega izvršnega sveta, katero je uspešno 
izvrševal celo vrsto let.

Na kraju lahko ugotovimo: Vse življenje Džemala Bijedica 
priča o ogorčenosti in Vztrajnosti; ki ju je pokazal v boju za 
ideale Zveze komunistov Jugoslavije in delavskega razreda. 
Celo smrt ga je dočakala in doletela pri izpolnjevanju nepo
sredne naloge.

Tovariš Džemal Bijedič je bil preprosto naš. Bil je iskren 
tovariš, komunist in velik revolucionar.

SLAVA MU!



Konferenca sindikata Steklarne
sanje je vstopnina, ki resnici na 
ljubo ni majhna. Toda mar niso 
na razpolago še druge oblike in 
načini, kako ga napolniti? Stro
ški vzdrževanja bodo tako ali ta
ko/ približno enaki. Sindikati naj 
bodo tisti, ki bodo rešili to vpra
šanje. Odbor za šport in rekreaci
jo pri sindikatu je za leto 1976 
razpolagal z 2.700.000 starimi di
narji. To znese na zaposlenega 
okrog 1500 starih dinarjev. Vstop
nina za enkratno kopanje pa zna
ša 2.000 starih: dinarjev. Toda . v 
rekreativno dejavnost ne: sodi sa
mo kopanje. Objekti,' športni, v 
spodnjem delu Hrastnika vidno 
propadajo. Zanj1 ni nikogar,- ki bi

ZABEIEŽHI SMO M  KONFERENCI SINDIKATA
ATANASKOVlC MIHATLO1'—’ 

predsednik sindikata steklarne iz. 
Paračina.

Prvi skup steklarjev konec de
cembra v Valjevu je zame, to lah
ko rečem, zgodovinski trenutek. 
Čeprav tudi naše dosedanje sode
lovanje ni bilo zanemarjeno, 
spomnimo se športnih iger stek
larjev, pa skupno sodelovanje na 
izdelavi elaborata za beneficirano 
delovno dobo in podobno, pa je 
pravzaprav šele Kongres v Valje
vu nakazal področja, kjer sodelu
jemo premalo in kjer so naši živ
ljenjski interesi nerazdvojeni. Vse 
nas težijo več ali manj skupne in 
iste težave, enaki problemi. Zato 
•je naša naloga, da jih tudi skupno
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zgrešeno pa je prepričanje neka
terih posameznikov, da so to delo 
lahko opravi volontersko. Nismo 
za uvedbo profesionalnega tajni
ka, blagajnika, predsednika in še 
kaj. Vendar vsaj izkušnje tako 
kažejo, in to že dalj časa, da je 
neka oseba, ki se bo izključno 
ukvarjala le s sindikalnimi vpra
šanji, pa le potrebna. Prav goto?, 
vo, da bi z uvedbo tega delovnega 
mesta sindikalno delo v precejš
nji meri pospešili in to ne le kva

litetno, ampak tudi pravilno 
usmerili.; Konferenca je takšen 
sklep sprejela. Vendar žal ne 
prvič.

Jože Premec

šib predstavnikov v, pičle pol ure 
spoznali vse težave in resnost, v. 
kateri, .se, nahaja:, celotna jugoslo
vanska steklarska industrija. Mi
slim, . da je naša glavna skupna 
naloga, da se z vsemi močmi zo
perstavimo monopolitičnim odno
som, kateri so žal še vedno pri
sotni v našem gospodarstvu in ki 
škodijo predvsem vsem nam po
trošnikom. Zavzemati se moramo 
za enakopravne odnose, ker le v 
tem je tudi možna odprava vseh 
težav, katere nas trenutno, pestijo 
in kateri so nas konec koncev pri
peljali v takšen položaj.

Tako jq dejal tovariš Jože Ha
ložan, predsednik konference sin
dikata steklarne »Boris Kidrič? iz 
Rogaške Slatine.

(Nadaljevanje s 1. strani)
pa ne samo, da škodi porabniku 
vseh repro in materialnih dobrin, 
to je potrošnikom, ampak povzro
ča precej razburjenj tudi med de
lavci posameznih vej industrije. 
Ne nazadnje pa je vprašanje kon
kurenčnosti prizadetih, zlasti, še 
na tujih tržiščih, močno, močno 
vprašljiva zadeva.

Povsem normalno je, da je iska
nje rešitev iz takšne situacije, 
predvsem v medsebojnem tesnem 
sodelovanju tako na proizvodnem, 
kot tudi na ostalih področjih; kjer 
so interesi skupni. Prav je, da se 
v ta namen ustanovi skupen or
gan, ki naj kontinuirano začne s. 
široko akcijo za odpravo vseh ne
pravilnosti in se zavzame za širo» 
ke enakopravne odnose. Upraviče
no pričakujemo, da bodo z Zako
nom o- združenem delu odpravlje
ne marsikatere, doslej v praksi 
uveljavljene nepravilnosti. Pred
vsem dohodkovni odnosi pa bi 
morali pri vsem tem odigrati glav
no vlogo in pravilno ovrednotiti 
vloženo delo vseh.'

Skratka, diskusija na redni let
ni konferenci je bila, to lahko že 
trdimo, vsebinsko bogata, in 
usmerjena na gotovo vsa področ
ja našega dela. Sprejeti sklepi In 
njih realizacija pa bodo dali tudi 
konkreten odgovor na uspešnost 
dela sindikata v naši delovni or
ganizaciji, Zato naj navedemo še 
nekatera področja, za katera kon
ferenca, objektivno ali pa tudi'ne, 
ni imela časa ali pa iz kakršnih 
drugih vzrokov niso bila omenje
na, veaidar bi po svojih vpraša
njih prav gotovo sodila na takšen- 
skup. Mislim, da sta to v. prvi 
vrsti vprašanje kulturne in šport
ne! rekreativne dejavnosti- pri nas. 
Tako ena kot druga dejavnost so
dita v človekovo vsakdanje življe
nje in ne da sta sestavni del druž
benega' standarda, ampak sodita v1 
človekov družbeni in fizični raz
voj. V neki obliki mu zagotavlja
ta tudi- socialno varnost. Znano in 
dokazano je, da je človek brez teh 
aktivnosti duševno in psihofizično 
ne le prikrajšam ampak tudi' osi
romašen; To, da- sta .ti1 dve dejav
nosti še kako potrebni za člove
kov vsakdan, nam je vsem še ka
ko znano. Človekov organizem še 
v času- modernizaci je im avtomati-, 
zdcije proizvodnje in delovnih 
mest je še kako potreben poživit
ve in spremembe iz vsakodnevne 
monotonosti. Da naš vsenarodni 
obrambni sistem zahteva-fizično 
in psihično povsem sposobnega in 
zdravega človeka, tudi vemo-. To
da se vsega mar zavedamo? Kul
turna dejavnost upada. Problem 
kadrov je prisoten iz dneva v- 
dan." Eden izmed našite godbeni
kov mi je na pol v šali na pol za
res dejal, češ, saj bomo vsak čas 
godba upokojencev. Nič boljša ni 
situacija v pevskem društvu. 
Ostalih kulturnih dejavnosti tudi
ni. Vsaj- v domači obliki ne. Ena
ka situacija je tudi na športno re
kreativnem področju. Tu je slabše 
še v tolikšni meri, ker gre v ve
čini primerov za mlade ljudi, ki 
bodo ob- takšnem stanju dosti prej 
občutili vse posledice. Najnovejši 
primer* je- bazen. Hrastničani smo 
nanj čakali več kot 15 let. Danes 
dva meseca po otvoritvi pa same-' 
va. Da ne bo sameval tudi v bo
doče, je kaj težko upati. Zgrajen 
pa je1 bil s samoprispevkom. Vpra-

Vsak mimoidoči domačin ali 
tujec si z zanimanjem ogleda red
ko: zanimivost Hrastnika, grad na 
desni strani glavne ceste nad 
steklarno. To je redko delo starih

mojstrov — gradbenikov. V glav
nem so to bili tujci. Pričetek grad
nje gradu (vile) sega nazaj v leto 
1892. To leto je steklarna prodala

skrbel, če pa že je, je v svoji želji 
in spoznanju osamljen. V vse te 
objekte pa so bila poleg vseh že 
znanih in navedenih stvari vlože
na pred leti občutna družbena, 
predvsem naša sredstva.

Ob zaključku tega kratkega za
pisa. s konference sindikata, kjer 
je bilo, kljub vsemu nakazanemu 
in prediskutiranemu v . preteklem 
obdobju tudi storjenega precej, še 
nekaj besed o profesionalnem sin
dikalnem delavcu.

Pred sindikate se postavlja, iz le
ta v leto več nalog. Prav je tako! 
Kajti geslo »Nič pomembnega 
brez vednosti sindikata« mora 
zaživeti tudi v praksi. Povsem

rešujemo. Naši' napori; naj bodo' 
skupili,; naš nastop enoten. Zašči
to svojih pravic; in interesov mo
ramo zahtevati, in zagovar jati ena
ko. Naš glas še mora slišati v šir
šem. - jugoslovanskem gospodar
skem in družbenopolitičnem pro
storu.

Tovariš JOŽE HALOŽAN
Moje; mnenje: je prav gotovo do 

podrobnosti enako kot ' tovariša 
Mihaila dz Paračtnav Zdi pa se mi-,, 
da je res, da smo potrebo po ^kup
nem sodelovanju-in enptnemna- 
stopanju,; spoznal! morda nekoliko 
prepozno. Res pa: je, da je. morda 
tudi sedaj še ne-bi spoznali, če ne 
bi prišlo do sestanka v Valjevu, 
kjer- smo pravzaprav po zaslugi va-

zemljišče baronici De Sepejevi, 
Ta si je dala na. tem zemljišču 
zgraditi sedanji gradLkjije bil ugo
tovljen leta 1894. TOrej mu poteka 
80 let obstoja. Qrad je po smrti

lastnika Burgerja tik pred drugo 
svetovno vojno kupil bivši lastnik 
steklarne Abel. Grad je po drugi 
svetovni vojirid služil raznim na

menom; in to za stanovanja raz
nih ljudi Hrastnika, pa nekaj ča
sa je tudi služil za stanovanje voj
nih ujetnikov; Sedaj že dolga leta 
služi za upravno poslopje steklar
ne Hrastnik. Grad je. bil obnov
ljen po lotu. 1950, Ker je grad že 
star, terja večja popravila, za kar 
bi bilo : potrebno' angažirati tudi; 
sklad za spomeniško varstvo SR 
Slovenije, da si, ga predstavniki 
ogledajo in priskočijo na pomoč. 
Dogaja se namreč, da v nekaterih 
prostorih odpada omet, v dežev
nem vremenu pa voda zateka na 
več mestih. Zadnje dni pa se je 
zgodilo nekaj, kar nas opozarja 
na resnost stanja gradu. V eni od 
pisarn računovodstva se je nam
reč povesil strop. Takoj; so bili 
storjeni varnostni ukrepi ter smo 
pisarno začasno' namestili v sejno 
dvorano organov upravljanja; Se
stanki se zato* vršijo* v. godbenem 
lokalu. Prizadeto sobo so takoj, za
čeli popravljati delavci gradbene
ga podjetja Hrastnik.

S temi vrsticami, smo hoteli se
znaniti člane kolektiva tudi o do
gajanjih v našem gradu, (vitij, 
hkrati. pa seznaniti širšo javnost, 
da priskoči na pomoč in reši ta 
okras Hrastnika tudi za naše po
tomce.

Ne dovolimo, da propade naš 
grad, ter »ga rešimo s  pomočjo šir
še družbene skupnosti.

Grčar Karl
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Grad v Hrastniku služi za: upravno poslopje steklarne



PROBLEME REŠEVATI DOLGOROČNO, 
SANACIJA PODJETJA NAJ BO TAKO USMERJENA

To je bilo izhodišče razprave in 
obravnave problemov, s katerimi 
se kolektiv steklarne Hrastnik da
nes srečuje. Na razgovoru Članov 
sveta Zveze komunistov- steklar
ne, sekretarjev osnovnih, organiza
cij ZK, predstavnikov družbeno
političnih organizacij, organov 
Upravljanja sta sodelovala tudi to
variš Golob Ludvik, član pred
sedstva CK ZKS, in predsednik 
občinskega komiteja Zveze komu
nistov, tovariš Logar Samo.

Uvodoma je sekretar sveta ZK 
steklarne nakazal probleme in na
loge,. s katerimi se je Svet ZK 
Steklarne; v letu 1976 moral so
očiti, -da si je lahko zastavil- pro
gram nadaljnjega dela.

Leto 1976 je za celotno organi
zacijo Zveze komunistov in za ce
lotni kolektiv, prinesel toliko pro
blemov in nalog, da jih je bilo 
res težko hitro reševati. Že v za
četku se je postavila izhodiščna 
naloga za organizacijo ZK, nam
reč da je najpomembnejše delo 
idejno in politično se utrditi ta
ko, da bo akcijsko sposobna re
alizirati postavljene naloge. Svet 
ZK je- najprej pregledal doseda
nje delo in skušal najti najboljše 
.rešitve za nadaljnje delo.

V razpravi so sodelovali še: 
Cigeljnak Božo/ Mrcina Maks, 
dipl. ing. Ciglar Janež, Savič 
Momir, Grašič Dušan, Čičič 
Risto, Koritnik Matija,: Savko- 
vič Ilija.

Pri ocenjevanju dela je bilo 
ugotovljeno, da vsi sklepi niso bi
li izvršeni; Glede na to,' da je bilo 
gospodarsko in politično stanje v 
tovarni ‘izpod kritike, je-' bilo po
trebno napraviti določen korak in 
probleme temeljito preanalizirati, 
zavzeti odločna in konkretna sta
lišča, predvsem ;pa določiti kon
kretne zadolžitve.

Svet ZK se je odločil za sklic 
problemske konference’ vseh čla
nov ZK, ki je ugotovila, da za
stavljene naloge niso realizirane, 
•predvsem še niso razvijali sama- 
upravni odnosi v TOZD, zato ni
so bili sprejeti vsi samoupravni 
akti, kar je povzročilo, da se ni
so uveljavljali dohodkovni odno
si med TOZD In  'da šo bile neka
tere samoupravne odločitve pre- 
splošne.

Nerešen rjeoostal- problem na
grajevanja (nizki osebni dohodki), 
zaradi: česar so iz podjetja odha
jali predvsem strokovni kadri iz 
proizvodnje in vodstveni kader.

Izčrpna je  ■ bila analiza samo
upravne1 organiziranosti; Poslo
vodnemu organu pa je  bilo nalo
ženo, da izdela interni stabiliza
cijski program, iz katerega bo raz
viden nadaljnji gospodarski raz
voj podjetja, tako kratkoročno 
kot dolgoročno.

Program je bil-izdelan in ob
ravnavan med člani ZK in celot
nim kolektivom. Nakazoval je na
loge in rešitve glede srednjeroč
nega programa razvoja, kadrov
ske preusmeritve, -analize -tržišča 
in cene, asortiman ter integracij
skih procesov. Nakazoval je po-' 
trebo po uvedbi stimu-lativnejšega 
načina nagrajevanja., Kljub potr
ditvi programa je bilo na konfe
renci premalo razprave glede re-.

sevanja tako važnih nalog,; Pro
gram je bil podprt tudi v .vseh 
ostalih družbenopolitičnih organi
zacijah in organih upravljanja po 
TOZD. Glede na gospodarsko situ
acijo v podjetju mi bilo dovolj raz
prav, in konkretnih predlogov za 
hitrejše reševanje problemov.

Glede na to je Svet ZK odločil, 
da se izdela konkretni sanacijski 
program glede na probleme, ki 
jih je nakazala junijska konferen
ca članov ZK.

Tov, Ivan Vretič, .strojnik -na ma- 
šinski preši TOZD II.

Konkretno naj se nakažejo na
slednje rešitve: Ureditev dohod
kovnih odnosov, izbira\ a.šortima- 
na in analiza tržišča, stimulativ- 
nejši način nagrajevanja, reorga
nizacija nekaterih delovnih mest 
v TOZD in varčevalni ukrepi.

Program jo bil potrjen in že tu
di na zadnji seji - sveta ZK- stek
larne analiziran glede na izvrši
tev nalog.
KRITIČNO O REALIZACIJI 
PROGRAMA
• En del programa ■ je bil izvršen. 
Predvsem stimulativno nagrajeva
nje in* sprejem ■ pravilnika o na
grajevala jm Kritično * ocenjeno je 
bilo zaradi tega, ker'-stimulacijsko 
■zajema, zaenkrat ade akordne de
lavce; ki'so vezani na normo. Po
trebno bo posvetiti nagrajevanju 
več ■ pozornosti. za ostala delovna 
mesta, ker s tem se računa na 
sprostitev-delovne sile. (ki jo je po 
oceni za 190 zaposlenih preveč). 
Svet ZK je* opozoril, da se morajo 
problemi hitreje in bolj konkret
no reševati. Zaposlene, ki so spre
jeli zadolžitve, in naloge; a jih ne 
realizirajo, pa poklicati na odgo
vornost,

Svet ,ZK'-je . tudi'ocenil, da or- 
ga.fflizaca.ja ZK ni povsem odigrala 
svoje vloge, ker je premalo odloč
no in prepočasi, reagirala na pro
bleme, .

Nujno bo ‘predvsem v delu ce
lotne organizacije nekaj menjati, 
tako -da še prične z bolj organizi
rano dejavnostjo pri idejnem in 
političnem upsposabljanju član
stva.' -

V razpravi so ' bili nakazani 
problemi, ki povzročaju celotno-

zaostreno situacijo v kolektivu. 
Predvsem bi ■ morali Jv kolektivu 
navznotraj hitreje reševati, neka
tere probleme, predvsem glede ne
dodelanega’ sistema dohodkovnih 
odnosov, Zaradi. |  česar nastajajo 
težave, ker niso dpdelahd medse
bojni odnosi med TOZD (fazne 
kalkulacije, usluge, stroški). Seda
nji sistem ¡še ni dovolj: stimulati
ven. Poraja se problem neobdela
nega tržišča ih problematika ka
drov, v tem pogledu. Kolektiv ni
ma ekonomistov, i nima pravnika, 
zaradi:tega nastajajo tudi vmesne 
vrzeli pri reševanju posameznih 
problemov. Celotna razprava je 
vedno izhajala iz gledišča, kako 
sanirati' -sedanj e - stanje, pri ; tem 
oceniti : ekonomsko upravičenost 
dosedanjih naložb, rešiti vpraša
nje asortimana glede na cene in 
tržišče; izkoriščenosti dosedanjih 
zmogljivosti; > - problem zaposlenih 
glede na dohodek podjetja, vpra
šanje . izvoza in specializacija za 
posamezne izdelke glede na plas
ma, vprašanja odnosov do kadrov, 
ki so v tovarni.
DOLGOROČNO REŠEVANJE
PROBLEMOV
JE EDINA REŠITEV

Glede na razprave o realizaciji 
kratkoročnega , sanacijskega • pro
grama in glede na to, da nam za
enkrat niso bila' odobrena sred
stva za obratna sredstva, ki bi v 
sedanjem trenutnem položaju re- 
šilacpcoblem izguibe v tovarni, je 
potrebno .takoj pristopiti- k pripra
vi. izdelave dolgoročnega sanacij
skega programa podjetja, V' tem 
pogledu je skupščina podjetja že 
konkretno - zadolžila odgovorne 
strokovne delavce, da do konca 
meseca marca izdelajo konkreten 
program dolgoročne rešitve razvo
ja podjetja.

Z. vsemi partnerji ali' izvozniki 
in- trgovci je pričeti reševati pro
blem na osnovi dohodkovnih od
nosov, tako, da nosijo riziko do
bička ali izgube skupno s kolek
tivom.

Poiskati' rešitve pri povezova
nju z,drugimi sorodnimi panoga
mi ’proizvodnje. Nadaljevati in 
konkretno rešiti povezavo med 
TIKO (izdelovalcem kartonov) in 
SIJAJEM.

Pri dolgoročnem reševanju pro
blemov predvsem izhajati iz na
črtnega reševanja kadrovske poli
tike, ki pa mora bazirati tudi na 
reševanju problemov. vzgoje kad
rov za osnovno proizvodnjo, t. j. 
vzgoje kadrov ob delu in na de
lovnem mestu,

SINDIKAT SOODGOVOREN 
ZA REŠEVANJE PROBLEMOV
;’ Novi- zakon o združenem delu 
nalaga vso odgovornost tudi sin
dikalni organizaciji: Potrebno je 
pregledati dosedanjo organizira
nost. Pri 1700 članov kolektiva je 
vključeno mnogo premalo članov 
sindikata v aktivno delo. Soodgo
vornost za nadaljnje reševanje 
problemov .v~, tovarni teži pred
vsem - . na,sindikalnem aktivnem 
delu. - Potrebno bo preanalizirati, 
zakaj takšna neangažiranost — ne
zainteresiranost članov sindikata. 
Preveriti pa je tudi potrebo po 
nastavitvi člana delovne skupno
sti, ki se bo poklicno ukvarjal' z 
usklajevanjem celotnega politič

nega dela,, predvsem odnosov med 
posameznimi TOZD, in s sezna
njanjem članov kolektiva, kako 
resna situacija je sedaj za tovar
no in za vse zaposlene.
ZAŽIVETI MORA 
DELEGATSKI SISTEM

Prenašanje problemov, ki so ob- 
ravnavani, v skupščini OZD ali 
DS TOZD, preko delegatov v ko
lektiv je zelo slabo, zato člani de
lovne skupnosti večkrat niso naj
hitreje. informirani, o problemih, 
ki so bili obravnavani na teh fo
rumih. I

Pri obravnavi sanacijskega pro
grama v samoupravnih organih 
in .družbenopolitičnih organizaci
jah, je bilo dano nekaj predlogov, 
ki pa niso bili upoštevani. Tudi 
tak odnos moralno ubija aktiv
nost, posameznih delegatov pri de- 
lu in razpravah. Potrebno je. najti 
način, kako zainteresirati vse iz
valjene, ¿delegate, da bodo čutili 
soodgovornost za stanje podjetja 
in da se bodo konkretneje vklju
čevali v razprave pri reševanju 
problemov.
SAMOUPRAVNO 
DOGOVARJANJE — 
SOLIDARNOST

Razprava je nakazala problema
tiko solidarnosti, ki se uvaja v 
okviru delovne skupnosti in iz
ven nje; glede na to morajo sa
moupravni akti vsebovati vse pra
vice in -dolžnosti, na . podlagi ka
terih so določeni samoupravni do
govori o solidarnosti. Predvsem 
problematičen je naš kolektiv, ki 
ima*.6 TOZD v enii stavbi. Zato je 
•potrebno, da samoupravni akti do
ločijo • način reševanja solidarno
sti med TOZD in izven njih. Po
tem ne bodo nastajali problemi, 
okrog ■ katerih so večkrat nepo
trebne, razprave1. Poudarek je bil 
predvsem na razreševanju social
nih razlik in formiranju rezerv
nega sklada za reševanje takšnih 
problemov.

Reševanje medsebojnega- finan
ciranja, predvsem pokrivanja iz
gub, je tudi v solidarnosti in to 
mora biti napisano v samouprav
nem aktu.

V kolikor je kolektiv in so 
TOZD podpisali sporazume za so
lidarnostno pokrivanje izgub (pro
met, energetika), potem je zakon
ska dolžnost, te sporazume tudi 
izvajati.,;
PROBLEM STEKLARN — 
DRUŽBENI PROBLEM
- Postavlja se vprašanje izgub v 
steklarnah. Vse steklarne v Jugo
slaviji, izjemoma erie ali dve, po
slujejo z. izgubo. Kljub prizadeva
nju-kolektiva ne bo mogoče vse 
izgube pokriti. Ta problem se po
raja v vseh steklarnah. Glede na 
to menijo člani Sveta ZK, da se 
bo moralo sistematsko nekaj u- 
kreniti, da se reši ta problem (kot 
prepočasno odobravanje novih 
cen, izvoz in cene); vse to je ve
zano na dohodek podjetja in vpli
va na rezultate. V tem pogledu 
bodo morale gospodarske zborni
ce odigrati večjo vlogo pri reševa
nju teh problemov. Potrebno je 
urediti tržne odnose za vso indu
strijo enako, ne samo enostran
sko reševati problem.



Ž iv ljen je , d e lo , uspehi in
PRIZADEVANJE ZA 
DOSEGANJE BOLJŠIH 
USPEHOV V TOZD HI

V letošnjem letu smo tudi v 
TOZD III. delo zastavili dokaj 
uspešno, saj tedenske operativne 
plane izvršujemo redno v slikar- 
nici, prav tako tudi v šatinirniei. 
Plan proizvodnje za mesec januar 
bomo celo presegli, vendar mora
mo poudariti, da je bil mesečni 
operativni plan postavljen dokaj 
nizko.

Tako smo v 'skupini ročno de- 
koriranih izdelkov izdelali v janu
arju 180.000 komadov, a planira
nih je bilo le 104.000 komanov.

Na sitotisku smo izdelali 112.000 
komadov od ¡planiranih 175.000 ko
madov, kar je sicer manj od pla
niranih, je pa posledica zakasnit
ve proizvodnje kozarcev »Podrav
ka v TOZD II«. Zato bomo ne
realizirani del proizvodnje nadok
nadili V februarju. V šatinirniei 
je bilo saifciniranih 67.000 koma
dov, planirano pa le 45.000 koma
dov.

Ob tem podatku naj povem, da 
je bilo s tedenskim operativnim 
planom določeno in tudi izdelano 
za satiniranje mnogo več izdel
kov, kot je dejanska zmogljivost 
satdnimice. Zato je bilo kot že 
večkrat prej, še posebno pa v zad
njem času najti izdelke, ki so pred
videni za satiniranje ha koncu 
brusilnice, v obratu ob hladilnih 
pečeh in nasploh na mestih, ki so 
vse prej kot prikladni za »čaka
nje«, ker zavirajo transport, pol
ni vozički za povzročajo nejevo
ljo zaposlenih in, kar je za vse 
nas najbolj 'boleče, prekomeren 
lom. Moram pa ¡poudariti tudi to, 
da ni edini vzrok za takšne zasto
je količina izdelkov, ampak po
gost primer, še posebno pa v ja
nuarju, pomanjkanje kartonov, 
saj se mnogokrat zgodi, da zmanj
ka kartonov za več izdelkov na
enkrat.

Ob tem bi rad povedal še to, 
da tisti, M dajejo številne pripom
be prav na račun zastojev v šati- 
ndrnica, gotovo nišo seznanjeni s 
problematiko, s katero se srečuje
mo zelo pogosto.

Seveda pa si želimo, da bi bilo 
tovrstnih primerov čim manj, po
sebno še sedaj, ko tudi v TOZD 
III uvajamo stimulativne] ši način 
nagrajevanja. S 1. februarjem bo
mo le-tega najprej začeli izvajati 
v šatinirniei, ker je tu ¡izračune 
nekoliko lažje pripraviti. Do 15. 
februarja pa bomo pripravili po
trebne izračune in primerjave tu
di zg. slikarnico. Vsekakor priča
kujemo pozitivne rezultate, kot so 
se pokazali tudi v tistih TOZD, ki 
so že uvedle tovrsten način na
grajevanja, in pa tudi zato, ker je 
že po sprejetju internega sanacij
skega programa čutiti pri delav
kah v našem TOZD večjo zainte
resiranost in odgovornejši odnos 
do dela.

Seveda pa problemi zaradi pro
stora za izdelke, v satinirnid niso 
edini. Enak problem se pojavlja 
v slikarnici, saj se pogosto zgodi, 
da izdelki,, katerih mesto naj bi 
bilo v skladišču, še dolgo potem, 
ko so gotovi, ležijo v slikarnici in 
tako zavzemajo prostor, ki je na
menjen za izdelke, pripravljene za 
dekoriranje. S službo oblikovanja, 
ki jo vodi tovariš Marčen Slavko, 
kar dobro sodelujemo. V prejš

njem letu smo ¡na njegov. predlog 
izdelali več novih dekorjev za ko
zarce E 1103, katerih je veliko šlo 
v prodajo. Za kozarce 1610 in 1062 
in nekatera svetlobna telesa so tu
di že pripravljeni novi dekorji za 
sitotisk, katere pa mislimo v krat
kem realizirati.

Za kozarce z nogo smo pripra
vili za sitotisk samo dva dekorja. 
Mislim, da moramo na tem pod
ročju pohiteti in napraviti več 
raznovrstnih dekorjev.

S tem pa seveda še ni vse po
vedano o naših težavah, delu, pla
nih in željah. Da bi poslovno leto 
1977 bilo uspešnejše od pretekle
ga, to ni le samo naša želja, am
pak tudi dolžnost. Potrebna pa je 
maksimalna angažiranost vsakega 
posameznika in nas vseh skupaj 
ob čimboljšem sodelovanju z osta
limi TOZD, ker le tako bomo kos 
problematiki, ki je vse preveč pri
sotna ne samo v naši TOZD, am
pak v celotnem kolektivu.

Kobal Anton

TOZD IV: ALI BOMO DOBILI 
NOVO ORODJARNO

S postopnim uvajanjem meha
nizacije in avtomatizacije v proiz
vodnji se je že pred leti porodila 
ideja naših predhodnikov o iz
gradnji sodobnejše orodjarne, ki 
naj bi izdelovala orodja ne samo 
za Steklarno Hrastnik, temveč tu
di za ostalo steklarsko industrijo 
Jugoslavije.

Ideja je bila prisotna vseskozi, 
toda prva je bila osnovna proiz
vodnja, to je steklo in na tej rav
ni posodobitev proizvodnje.

Ne smemo trditi, da se ni tudi 
orodjarna razvijala s proizvodnjo, 
vendar malo prepočasi, kar je da
nes odraz nezadostne preskrbe z 
orodjem v proizvodnji.

Po finančnih možnostih smo 
razvijali tehnologijo obdelave 
orodja enostransko in nam naj
bolj nujno, to je predelava sive 
litine, dočim smo na izdelavo oro
dij iz Prokrom ¡jekel in s tem v 
zvezi tovrstnih strojev premalo 
mislili. Misel je bila sicer prisot
na, toda zadovoljevali smo se z 
uvozom tovrstnih orodij, ki pa so 
vsako leto dražja. Tehnologija iz
delave orodij za steklarstvo teme
lji. na povsem različni obdelavi. 
Sedaj smo organizrani na izdela
vo orodja za:

1. ročno in polavtomatsko pro
izvodnjo,

2. avtomatsko proizvodnjo,
3. vzdrževanje strojev in stroj

nih naprav.
Orodja za ročno in polavtomat

sko proizvodnjo so modeli za ki- 
ko, lajko, preše in ročno.

Konstruiranje tega orodja je 
zahtevno in zahteva od tehnologa 
precej praktičnega znanja. Taka 
orodja je treba v proizvodnji naj
prej preizkusiti, ker pri njih teori
ja raztezanja adpade, to pa pred-, 
vsem zaradi neengkih sten orod- 
ja.

Bolj , tipizirane so konstrukcije 
orodja za avtomatsko proizvodnjo 
razen oblik predoblikovalča, kar 
pa je tudi logika sodobne tehnolo
gije.

Strošek orodja v ceni končnega 
izdelka predstavlja vključno s po
pravilom precejšnjo vrednost. Po
leg izdelavnih ur pa predstavlja 
največji strošek.material. Strošek

je tem večji, če je orodje iz Pro- 
kroma oziroma jekla in ne iz sive 
litine. Tudi na tem področju smo 
v preteklem letu nekaj prihranili. 
Na predlog dipl. ing. Usa smo po
vzeli citat iz svetovne literature o 
uvedbi modularne litine KGR-50, 
ki jo pri nas po licenci proizvaja 
železarna štore, in ta naj bi v po
sebnih primerih nadomeščala dra
ga jekla.

Prvi poizkus smo opravili pri 
penicilin jeklenih pušah, ki smo 
jih prvotno izdelovali iz uvožene
ga jekla POLDI 2002. Uspeh je bil 
izreden.

Primerjava:
Cena POLDI 202 27,47 din/kg
Cena KGR-50 13,80 din/kg
Norma puše iz KGR 65 minut
Norma puše iz
POLDI 2002 95 minut
Mesečna poraba okrog 240 ko

madov ¡in pri obeh materialih 
enaka. Torej letni ¡prihranek na
materialu 39.369,60 din
na času 93.600,00 din
stroški kaljenja
in brušenja 26.000,00 din

Šli smo še naprej. Izdelava tr
nov iz sive litine in nato metali- 
zaedja so terjali zahtevno tehnolo
ško obdelavo in večje stroške, saj 
je 1 kg praška za metaliziranje 
vreden od 700 do 1300 din, odvis
no od trdote. Za en trn pa smo ga 
porabili od 0,4 do 0,6 kg.

Tudi tu smo uspeli modularno 
in letno prihraniti kolektivu z 
normo in vrednostjo praška okrog 
140.000,00 ¿in.

S temi podatki sem’želel prika
zati poudarek spremljanja in za
sledovanja dosežkov tuje tehnolo
gije, ki zastonj prinaša kolektivu 
precej denarja.

Tudi_ sami smo z majhnimi in 
večjimi inovacijami v TOZD iz
boljšali in skrajšali marsikateri 
tehnološki postopek, o . tem pa 
drugič.

Vsa orodja iz Pokrom jekel 
uvažamo, pa ne zaradi nesposob
nosti kadrov, temveč tehnološke 
neopremljenosti. S posameznimi 
stroji za tovrstno obdelavo hoče
mo delno rešiti problem, kar pa 
je zopet samo krpanje lukenj in 
je zato treba problem rešiti kom
pleksno.

Pri obdelavi srednjeročnega pro
grama v letu 1976 do 1980 smo 
predvideli izgradnjo nove orod
jarne v letu 1980. Zakaj tako poz
no? Sami nismo sposobni financi
rati tak objekt glede plačila ob
veznosti oziroma anuitet za že ob
stoječe investicije. H

Predračunska vrednost nove 
orodjarne je znašala okrog 2,9 sta
re milijarde. Lokacija je bila 
predvidena v novem skladišču v 
Podkraju. S sprejetjem samo
upravnega sporazuma občine 
Hrastnik o uvedbi prispevka 1,5 % 
od bruto osebnih dohodkov za no
ve dejavnosti v Hrastniku pa so 
realne možnosti realizacije pro
jekta drugačne.

Na pobudo občinskega sindikal
nega sveta in komisije za razisko
valno dejavnost, ki upravljaš 
skladom in določa prioriteto inve-, 
sticij, se pripravljamo na začetno 
fazo izgradnje. Povem naj še, da 
so pri komisiji za raziskovalno de
javnost pripravljeni še: Investici
ja v izdelavo mavčnih izdelkov 
TKI in investicija v izdelavo lese

nih strešnih konstrukcij SGP 
Hrastnik.

Po sedanji oceni bi znašala se
danja vrednost investicije orod
jarne brez zgradbe okrog 4 stare 
milijarde.

Nova orodjarna vključuje tudi 
sodobne stroje za obdelavo in iz
delavo orodij iz Pokrom jekel. 
Poleg programa izdelave modelov 
za steklarsko industrijo so še ve
like možnosti izdelave orodij za 
predelovalce izdelkov iz plastič
nih mas.

Vse je še v začetni fazi. Akcijo 
moramo trdno podpreti. Treba bo 
temeljita raziskata trga in na pod
lagi tega izdelati projekt. Za to
vrstno dejavnost imajo apetite tu
di v drugih republikah, toda manj 
realnih možnosti glede kadrov. 
Škoda je prepustiti lep dohodkov
ni priliv v občino drugim, če ga 
lahko ustvarimo sami.

Ing. Dragar Karel
TOZD V:
RACIONALNEJŠA PORABA 
ENERGETSKIH VIROV

Že večkrat in precej je bilo na
pisanega glede neracionalne pora
be energetskih virov v naši tovar
ni. Mnogo se je govorilo in pri
pravljalo glede varčevanja z raz
nimi viri energije, vendar kljub 
temu, da smo že pričeli z varčeva
njem, vechio začnemo počasi po
zabljati nanj in se neodgovorno 
obnašamo do porabe energije.

Naj malo pogledamo, kakšen 
ogromen strošek predstavlja 
energija v naši tovarni. Samo tri-' 
je glavni energetski viri, električ
na energija, mazut in butan nas 
stanejo okrog 6 milijard starih di
narjev letno, kje je pa še potem 
voda, para, komprimiran zrak. 
Mogoče se mnogi v tovarni niti 
ne zavedajo, da z neracionalno 
porabo energetskih virov sami se
bi režejo tanjši: kos kruha.

Potrošnja energije raste iz dne
va v dan, seveda pa niso tudi ce
ne stabilne. Cene se spreminjajo 
in s tem seveda ¡nas obremenjuje
jo tudi dodatni stroški, ki nadalje 
tudi vplivajo na cene naših izdel-' 
kov in s tem tudi na konkurenč
nost naših izdelkov na tržišču:- Tu
di v letošnjem letu se dvigujejo 
cene, in sicér: električna energi
ja za 13 %, za novo cenó mazuta 
pa še ne vemo. Normalno pa je, 
da se bo tudi dvignila, ker je po
rasla cena nafte:

Kljub temu pričakovanju po
dražitev pa še nismo nič ukrenili 
ža varčnejšo potrošnjo energije. 
To bi morali Vnesti v naš stabili
zacijski program. Ponovno bi bilo 
potrebno napraviti analize po po
sameznih porabnikih posameznih 
energetskih virov. Seveda pa ne 
zadostuje, da napravimo samo 
analizo, ampak je potrebno za
ključke analize spremeniti v dej
stvo in se seveda tega. striktno dr
žati, le tako bodo doseženi dolo- ' 
ceni rezultati.

Določene analize glede porabe 
so bile že narejene. Nekaj časa 
smo se tega .držali, potem j« pa 
zopet šlo vse po starem. Analize 
so se delale v naši TOZD, porab
niki so pa seveda tudi v drugih 
TOZD, to se pravi, da se moramo 
dogovoriti, da se bomo povsod dr
žali normativov in pa varčevalnih 
ukrepov glede porabe vseh vrst 
energij.



problemi v posameznih TOZD
(Nadaljevanje s 4, strani)

Če pogledamo malo po tovarni, 
povsod piha komprimirani zrak 
in poleg ogromne porabe ventila
torskega zraka povsod gorijo luči, 
hladilne peči bi lahko koristili ra
cionalnejše, ravno tako talilne ob
jekte. Tudi voda teče vsepovsod, 
zato naj bi vsaj pri koriščenju vo
de zmanjšali določen strošek. Ko 
bo pričel obratovati hladilni stolp, 
in to bo že v kratkem, bomo pre
cej prihranili na porabi vode.

Mnogo energije zgubljamo zara
di slabe toplotne izolacije posa
meznih objektov. Lahko bi našte
val še vrsto stvari, kjer se izgub
lja dragoceni dinar. Če še naprej 
pogledamo, da se predvideva pre
cejšen primanjkljaj pri proizvod
nji elektrike in drugih vrst ener
gije, bi se morali tudi ozreti na 
najvišjem nivoju in dati skupni 
prispevek k zmanjševanju tega 
primanjkljaja. V nekaterih delov
nih organizacijah so že pripravili 
analizo in ugotovili, da bi lahko 
z malo racionalnejšo porabo ener
gije zmanjšali porabo za približno 
5 %. Mislirp, da bi kaj takšnega 
lahko tudi pri nas dosegli, kar bi 
znašalo okrog 300 milijonov sta
rih dinarjev letno, ki bi jih lahko

koristno porabili na drugem pod
ročju.

Za to bi seveda resnično potre
bovali analize, ki bi natančno po
kazale, kje lahko zmanjšamo po
rabo energije in pa predvsem, ka
tero vrsto od porabljenih energij. 
Zato je pa seveda potrebno, da se 
določena skupina ljudi organizira 
in pripravi potrebne analize. 
Kljub temu, da se odkrivajo ved
no nove energetske baze, gradijo 
novi objekti za proizvodnjo ener
gije, vidimo, da te zaloge niso ne
usahljive in da povsod po svetu 
iščejo nove oblike energetskih vi
rov. Naijalje vidimo, da tudi po
trošnja energije hitreje narašča 
kot proizvodnja. Nadalje, kakšna 
ogromna sredstva daje naša drža
va za uvoz nafte. Zato bi se mo
rali tudi v širšem merilu po posa
meznih regijah in republiškem 
ter državnem merilu dogovarjati 
glede racionalnejšega in smotr
nejšega koriščenja energetskih vi
rov.

V ta namen so bile že ustanov
ljene SIS, ki sicer že dosegajo do
ločene rezultate, vendar gre ta 
proces še prepočasi glede na situ
acijo, v kateri se nahajamo.

Vodja TOZD V
Guzaj ing. Jože

Poslovno leto bo zaključeno z izgubo 
v TOZD II

Ob vstopu v letu 1976 smo. že ob 
prvem osnutku plana ugotovili, da 
bo poslovno leto izredno težko. 
Dejansko pa je problematika bila 
še hujša. Prve tri mesece je bila 
proizvodnja V okviru planiranih 
normativov celo boljša. V četrtem 
mesecu pa smo pričeli ustavljati 
proizvodne linije in ni nam do 
konca leta uspelo proizvodnjo 
normalizirati. Tako bo finančni

obseg proizvodnje dosežen okrog 
83 %. Tako slab rezultat je jasno 
povezan z večjimi objektivnimi in 
subjektivnimi vzroki. Med objek
tivne bi lahko uvrstili vse tiste, 
ki so bile povezane s slabšim plas
majem robe in zaradi novih pla
čilnih pogojev. Pa tudi to, da je 
zaradi pomanjkanja sredstev bil 
prestavljen remont 40't peči. S 
stroji iz meseca avgusta v januar

Ponovno so se srečali
Pred novim letom je bilo v de

lavskem domu srečanju tistih 
Hrastničanov, in Hrastničank, ki 
so zakorakali v sedemdesetletno 
življenjsko pot. Organizator sre
čanja je bil občinski odbor Rde
čega križa Hrastnik s pomočjo ne
katerih TOZD in OZD ter skup
ščine občine Hrastnik.

Kljub slabemu vremenu, oziro
ma poledici so se že precej pred 
napovedano uro začeli zbirati prvi 
povabljenci. Tudi ostali so priha
jali . precej pred napovedano uro, 
razumljivo mnogi izmed njih, ki 
so bili pred dvajsetimi in več le
ti sodelavci na delovnih mestih 
ali pred več kot 60. leti sošolci. 
To srečanje jih je ponovno enkrat 
na leto pripeljalo skupaj. V pred
dverju delavskega doma je bilo 
nemalo razigranih src, sproščene
ga Smeha in prisrčnih stiskov rok.

Po težki: in poledeneli poti so 
starčkom pomagali neumorni mla
di člani Rdečega križa in požrtvo
valne aktivistke občinskega odbo
ra.

Polno dvorano povabljenih in 
gostov je pozdravil predsednik ob
činskega odbora Rdečega križa, 
nakar je, stekel, lepo pripravljen 
kulturni program, ki so ga izva
jali cicibani VVU in člani KUD 
»Mladost« ter glasbene šole. Pro
gram je bil vsebinsko in kulturno

zelo bogat. Ob izvajanju posamez
nih točk se je utrnila marsikatera 
solza. Za nameček pa je član 
dramske sekcije »Svoboda I«,:!to- 
variš Kumlanc Janko s prav po
srečenim skečem na preprost in 
domač način pometal z dobrim in 
slabim v preteklem letu. Ob nje
govem izvajanju so se pristojni 
pomladili ob sočnih domislicah.

Navzoči so bili srečni in zado- 
dovoljni, zadovoljni so bili tudi 
organizatorji srečanja. Na kraju 
so se učenci osnovne šole iz Hrast
nika in Dola zahvalili prisotnim 
za prispevke za dograditev novih 
prostorov in za novi bazen, ki so 
bili zgrajeni tudi z njihovo po
močjo. Mnogi izmed njih so si po 
končanem programu ogledali, novi 
bazen in razstavo slik v novi po
slovni , stavbi, katere je razstav
ljal naš rojak Hočevar Leopold.

Občinski odbor RK Hrastnik se 
prek vašega cenjenega glasila za
hvaljuje vsem, ki so finančno ali 
drugače pomagali pri uspešni re
alizaciji tega srečanja, poudariti 
pa moramo, da je pa še nekaj ta
kih, kjer smo naleteli na nerazu
mevanje. Rečemo pa le eno: ti
stim mlajšim in zdravim, ki misli
jo, da ni potrebno podpirati take 
akcije, .velja naslednje — tudi vi 
ne boste večno mladi!

J. A.

1977. Jasno, močno izrabljeni stro
ji so vplivali na večji odpadek.

Zaradi manjše konjukture pred
vsem večje embalaže smo proiz
vajali manjšo embalažo, s tem pa 
slabše koristili talilne zmogljivo
sti in so se stroški na lkg  stekla 
seveda povečali. Tudi 251 peč je 
bila izkoriščena samo okrog 50 °/o, 
zato smo razmišljali, kako bolj 
ekonomsko izkoristiti 25 t peč. Za
radi navedenega je prišlo do pre
stavitve stroja H-28. Žal pa rezul
tati proizvodnje stroja H-28 na ta
lilnem objektu 251 peči niso za
dovoljivi in bo potrebno stvar 
končno urediti. Med objektivne 
vzroke nedvomno sodi tudi velika 
fluktuacija delovne sile, saj je od 
leta 1973 odšlo od strojnikov IS 
kar 16 ljudi, kar je 70 %. Objek

tivne vzroke bi še lahko naštevali, 
vendar menim, da so bili prisotni 
tudi subjektivni vzroki; le nekaj 
:jih bom navedel.

Neodgovoren odnos do dela, 
premajhna zavzetost vseh, da se 
kljub težavam izboljšajo proiz
vodni rezultati! Premalo smo bili 
pripravljeni na nove tržne pogo
je. Slabo smo imeli organizirano 
prodajo robe iz linije kelihov; to 
je privedlo do tega, da smo linijo 
15. 5.. 1976 morali ustaviti .

Vsi navedeni glavni elementi so 
poleg slabih cen predvsem pri 'iz
delkih iz strojev IS bili vzrok, da 
bomo poslovno leto zaključili z 
veliko' izgubo v našem TOZD in 
seveda tudi OZD.

Ta izguba po fakturirani reali
zaciji znaša za naš TOZD 140.870 
milijonov, v OZD pa je to okrog 
425.929 milijonov.

Ocenjujemo, da bo prava izgu
ba za OZD bb zaključku leta 220 
milijonov.

Vsem je jasno, da izgube, ki so 
iz meseca v mesec večje, zahteva
jo, da se stvari spremenijo. Zato 
nutek stabilizacijskega programa 
je že v septembru 'bil izdelan os- 
— program sanacije. Vendar s 
tem ni bilo že vse storjeno. Med 
najboljši ukrep lahko štejemo le 
bolj stimulativni način nagrajeva
nja, ki vzpodbuja ljudi k boljše
mu delu. Tudi strokovne službe 
so v okviru postavljenih nalog 
skušale storiti največ.

Skupno s komercialno službo 
oblikovanja smo izbrali nove obli
ke kozarcev, za linijo kelihov. Pri
čakujemo, da bo linija, ki gre v 
pogon okrog 20. 1. 1977, tudi

uspešno obratovala. Izvršena je 
bila tudi selekcija asortimana na 
drugih proizvodnih linijah z uva- 
jffijem novih izdelkov, 'ki so eko
nomsko bolj zanimivi. Podpisan 
je bil samoupravni sporazum za 
korekcijo cen pri Gospodarski 
zbornici v Beogradu, v okviru 
TOZD pa bomo v mesecu januar
ju inifebruarju izvršili generalni 
remont strojev in 401 peči. S tem 
bodo dane možnosti, 'da bolj kva
litetno proizvajamo. Vendar je 
nujno, da vsi od proizvodnje do 
uslužnostnih služb resno pristopi
mo k problemu.

Poslovno leto bo zaključeno z 
izgubo in Sledi sanacija. S tem pa 
sb povezane vse sankcije, ki so z 
zakonom predpisane za podjetja, 
ki so. v sanaciji. Vendar moramo

biti vztrajni in stvari, ki nas bre
menijo, v prihodnje bolj uspešno 
reševati. To mislim predvsem na 
korekcije cen, na izbiro asortima
na, na bolj ažurno reševanje pro
blemov v okviru TOZD in OZD.

. ing; Žagar Anton

Probleme reševati 
dolgoročno...

(Nadaljevanje s 3. strani)
ZVEZA KOMUNISTOV 
MORA BITI NOSILEC 
RAZREŠEVANJA PROBLEMOV

Glavna naloga mora biti idejna 
in politična utrditev celotne orga
nizacije Zveze komunistov v to
varni. Potrebno je takoj pristo
piti k iskanju političnega medse
bojnega dogovarjanja med politič
nimi in samoupravnimi organiza
cijami v trgovini (izvozu), tako, 
da preidemo oimprej na dohod
kovne odnose v medsebojnem de
lu. Pokreniti, da se kooperacija 
med podjetji (Tika, Sijaj) ponov
no prične hitreje reševati.

Le v kolikor bodo vse akcije in 
naloge za reševanje problemov 
enotno sprejete in zadolžitve kon
kretno postavljene, bo uspeh v 
kolektivu zagotovljen. Socialna 
varnost 1700 članskega kolektiva 
je naloga poleg Zveze komuni
stov, tudi sindikata in samouprav
nih organov v tovarni.

Remont strojev na 40-tonski peči v TOZD II



Sejem razsvetljave y Goteborgu
V času od 19. do 23. januarja 

1977 je bil v Goteborgu na Šved
skem 14. Skandinavski seje*« 
razsvetljave. 225 razstavljavcev 
— pretežno skandinavskih —- je 
na 5800 m2 razstavne površine 
predstavilo svetila, in sicer s po
udarkom na razsvetljavi za dom 
in notranjščino. Razstavljena sve
tila so si prišli ogledat poslovni 
ljudje z vsega sveta, kar doka
zuje, da Je ta sejem pomemben 
na mednarodnem področju raz-, 
svetljave. Seveda sta tu dva fak-! 
torja, in sicer je prvič sejem za
nimiv za vsakogar, ki želi proda
jati blago v Skandinaviji, drugič 
pa je zanimiv zaradi skandinav
skega designa, ki je v svetu po
znan in cenjen.

Sejem sem si ogledal najprej 
sam, in sicer predvsem design. 
Seveda je ta sejem lepa možnost 
za ogled dobrega designa, še po
sebej to velja ža razstavljena 
svetila proizvajalcev kot so Orre- 
fors ali Flygfors iz Švedske. 
Predstavljene .so družine svetil, 
to pomeni: stropno, stensko, na
mizno in včasih tudi stoječe sve
tilo istega designa. Poleg lepe ob
like je pri teh svetilih samo
umevno prisotno lepo steklo in pa 
kvalitetna izdelava v slogu starih 
tipično ročnih steklarskih tehnik, 
ki jih v Skandinaviji nekateri 
proizvajalci dobro obvladajo. O- 
menim naj razne optike v barv
nem: steklu; kombinacijo barva
stega — amber — senčnika in 
kristalnega vložka s strukturo; 
posebno izvedbo z barvastim 
»fodnom«, ki nekako prepleta cel 
izdelek; barvno izvedbo Slično 
našemu onixu; obrobij an j e. izdel
kov z barvnim steklom — na pri
mer opal z rdečkasto obrobo; ve
liki biserni robovi -visečih-svetil 
itd. Posebej poudarjam, da šo na 
sejmu predstavljena svetila in ne 
polizdelki (z izjemo Oberglasa iz 
Avstrije), čeprav poznam na pri
mer Orreforš le kot steklarno. 
Verjetno so proizvajalci armatur 
in steklarji znali najti skupni je
zik in nastopajo s končnim izdel
kom, kar ima niz prednosti -in 
sem jih že večkrat navedel tudi 
za naš primer.

Sejem sem si nato ogledal z na
šima kupcema iž Skandinavije — 
g. Finn Lundejem in g. Uve Ivar- 
som. Ta dva sta želela skupaj z 
oblikovalcem Steklarne Hrastnik 
pregledati razstavljena svetila. 
Slika je bila zdaj malo drugačna. 
Področje, ki ga obdelujeta v 
Skandinaviji, oičitno ne obsega v 
večji meri kvalitetno proizvodnjo 
(v mislih imam prej naštete- iz
vedbe tipično ročne tehnologije), 
ampak bolj proizvodnjo našega 
tipa. Z drugimi besedami:, mimo 
najlepših programov smo , hodili 
hitro, ustavili smo se pri za me
ne manj zanimivih rešitvah. Po
jasnilo ža to je najbrž naslednje: 
kvalitetna | svetila p so glede ha 
stroške proizvodnje v Skandina
viji draga, prodajajo jih npr, v 
ZDA: Tako za naša kupca, . ki 
imata pred očmi skandinavske 
proizvodne cene; teh izdelkov, ne 
pride ta vrsta proizvodnje v več
ji meri v poštev. Seveda- pa se 
sprašujem glede na konkurenč
nost naših cen v drugi proizvod
nji, ali ni morda tudi tu odprta 
možnost — seveda samo, če zre
mo lepe in kvalitetne izdelke tu
di narediti. Veliko je odvisno od 
naše zainteresiranosti za plasma

določene vrste proizvodnje: kup
čeve zahteve evidentiramo in jim 
slepo sledimo ali pa mu poskuša
mo tudi mi kaj ponuditi — seve
da z določenim namenom. Tu je 
omembe vredno pripravljenost g. 
Finn Lundeja, da uvaja oziroma 
testira naša, nova svetila na tem 
tržišču. — Če se vrnem na sku
pen ogled sejma, potem je za na
ša kupca neposredno zanimiva iz
delava zvončkov,. to so viseča 
svetila iz opala z velikimi biser
nimi robovi — vse seveda ročno 
pihano in dodelano. Ravno tako 
je zanimiva izdelava, krogle s, ci
lindričnim zaključkom, delno 
matirano. in z lepim prozornim 
desenom. Zanimiva je tudi izde
lava male namizne svetilke; ki z 
dodatkom skromne armature po
stane gotov izdelek. Vse, omenje-

ne naloge bomo skupno s TOZD 
I preanalizirali in jih poskušali 
realizirati.

Sejem sem si posebej ogledal,še 
skupaj z vodjem izvoza tov. Ko
zoletom. Pritrdim lahko njegovi 
zahtevi, da moramo pri nas za
četi z izdelavo različnih teles' — 
predvsem krogi z mehurčki — po 
postopku izdelave steklenic 106. 
Povpraševanje po teh izdelkih je 
veliko, I mi- pa odlašamo z izdela
vo že dalj časa. — Zelo zanimiv 
program sva videla pri firmi 
IIEMO. --- Hermanders,. Tp so 
kombinacije stekla- ih kovine, in 
sicer pihanih vrtenih izdelkov iz 
opala, katerim je domiselno do
dan senčnik iz kovine. Ta pro
gram nehote spomni na možnost 
sodelovanja izdelovalcev stekle
nih in kovinskih delov svetil.

Dobili smo vzorčno sobo
Precej let je minilo, ko je; bila 

steklarna Hrastnik brez prepo
trebne vzorčne sobo, s katero bi 
lažje pokazali kupcem naše pro
izvode -ter, jih jim približali. Saj 
ni redko, da nekateri izjavljajo, 
da bi to že zdavnaj morali imeti. 
Posebne težave zaradi tega so ime
li komercialisti, ker je bilo potreb

no bolj obširno tolmačiti in iskati 
artikle iz skladišča. Vztrajnost ko
merciale, da se uredi vzorčna so
ba rje končno poplačana, Res še ni 
dokončno vse urejeno v vzorčni 
sobi, vendar ta že skoraj mesec 
dni služi svojemu namenu. Obisk 
tujcev kot domačinov je vsako
dnevni ter- se vsi izražajo pohval-

Lepo urejeni izdelki steklarne v novi vzorčni sobi v gradu

Steklarna Hrastnik 
TOZD VI: -•
•»Menza in počitniški domovi«
razpisuje prosta delovna mesta za določen čas 
(od 1, 6. do 15. 9, 1977),,in to:
ZA POČITNIŠKI DOM PORTOROŽ:

f Kuharica 1
L 2. Kuhinjska pomočnica 2

3. Servirka , 2 ; . 7
. ' 4. Pomivalka 1

5. Sobarica 1
ZA POČITNIŠKI DOM BOHINJ:

1. Kuhinjska pomočnica —
servirka i .

2. Sobarica — pomivalka 1
Za razpisana prosta delovna mesta imajo prednost osebe s
potrebno kvalifikacijo (gostinsko ali potrebno priučeno dobo j. 
V prijavi nam na kratko opišite vašo izobrazbo in dosedanje
delo.
Prijave lahko pošljete po pošti ali osebno oddate v 
TOZD VI! *

pisarni^ BÉ

Če zaključim vtise s sejma v 
Goteborgu, ¿lahko ugotovim:

1. Skandinavsko tržišče je gle
de na cehe in ašortiman na po
dročju izvoza zelo zanimivo, ven
dar pa možnosti še nismo izkori
stili, kot bi lahko. Gre predvsem 
za organiziran, premišljen nastop 
na tem trgu kot tudi za odločitev, 
v kolikšni meri preusmeriti izvoz 
na to tržišče.

2. Obisk sejma je bil zelo zani
miv glede na skupen ogled s 
kupci oziroma s komercialo naše 
steklarne., Mislim pa, da bi bilo 
potrebno, da bi bil prisoten tudi 
predstavnik naše proizvodnje.. 
Tako bi že na sejmu samem lah
ko konkretno analizirali posa
mezne izdelke ali smeri proiz
vodnje v odnosu na naše zmoglji
vosti, m.interése,
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no o lepo urejeni Sobi. Povedati je 
tudi, da je sobo urejal vodja služ
be za oblikovanje tovariš Marčen 
Alojz. S temi vrsticami želimo se
znaniti kolektiv z novo pridobit
vijo tér želimo, da si jo člani ob 
priliki, ko gredo po službenih 
opravkih v vilo, ogledajo. Ker bo 
marsikateri presenečen nad obil
nim asortimanom, ki ga imamo. 
Omenim naj še to, da se vzorčna 
soba nahaja v pritličju v gradu 
poleg sejne sobe organov uprav
ljanja.

Da pa bi bila vzorčna soba do
končno urejena, je potrebna po
polnoma urejena razsvetljava, 
kar upamo da bo v nekaj dneh. 
Torej oglejte, si vzorčno sobo, saj 
je to last nas vseh, služi pa naj 
predvsem za boljšo prodajo naših 
proizvodov tako domá kot na tu
jem, nam . vsem pa haj omogoči 
bolj mimo perspektivo.

Grčar Karl

Počitnice na snegu
Pozdravi mladih smučarjev ela
nom kolektiva! -

Težko pričakovane počitnice tu
di letos niso bile naklonjene na
šim otrokom. Kljub napovedi, da 
bo zapadel sneg, snega ni bilo 
in tako so otroci ostali brez zim
skega veselja - -  smučarskega ih 
sankaškega užitka. 1

Da bi otrokom vsaj j delno po
magali in 'jih  razveselili, se je s 
pomočjo fevršiiegaf odbora ̂ sindi
kata Steklarne Hrastnik organizi
ral , v Bohinju smučarski - tečaj. 
Tečaj se je razdelil na dve izme
ni po sedem dni, tako da se je 
lahko vključilo čim večje število 
otrok.

Za minimalho čeno 400 dih (v 
katero so bili vključeni vsi stro
ški razen prevoza) so otroci pri
jetno preživeli sedem dni počitnic 
v našem počitniškem domii in i- 
stočasno vadili in uživali na smu
čiščih v Bohinju. '

Zimške počitnice1, ki jih imajo 
otroci (verjetno ne brez pomena), 
bi lahko koristili tudi člani ko
lektiva, saj je počitniški dom v 
Bohinju odprt skozi vse leto — 
torej; nudi usluge tudi v zimskem 
času. Za marsikoga bi bil zimski' 
dopust zelo potreben in koristen, 
poleg tega pa nam daje že sam 
Bohinj vse zimske lepote in veli
ko možnosti za rekreacijo. B



LETNA KONFERENCA OSNOVNE 
ORGANIZACIJE SINDIKATA TOZD-I

V soboto dne 22. 1. 1977 smo se 
zopet zbrali delavci TOZD 1 na 
sindikalni 'letni .konferenci - z na
menom, da pregledamo izvršeno,, 
delo osnovne organizacije.sindika-. 
ta TOZD 1 za preteklo leto ter 
sprejmemo nove naloge ter smer-, 
niče za nadaljnje delo v letu 1977.

Predsednik osnovne organizaci-. 
jO sindikata/ tovariš Leskovšek 
Jože, je v poročilu zajel vše bi-: 
stverte točke opravljenega dela- 
sindikata TOZD 1 in poverjenikov 
v preteklem letu. V začetku se je 
dotaknil vprašanja dela samo
upravnih organov ter povedal, da 
smo uspeli skupno z drugimi 
družbenopolitičnimi organizacija
mi razkriti tistoj kar je oviralo 
nekje tudi neposredno'delo samo-- , 

^upravnih organov,- Poudarek, je  dal 
predvsem sprejetju Zakona o ! 
združenem delu ter sklepom 10. 
kongresa ZKJ. Pomen in vloga 
teh usmeritev je izjemen dogodek 
za vse delovne ljudi. Menim, je 
dejal'tovariš predsednik, da smo 
v preteklem letu mnogo prispeva- ■ 
li k boljšemu razvoju samouprav
nih odtaosov, S sprejetjem samo

upravnih aktov je urejena tudi 
• naša interna zakonodaja, toda de
lavci-bi morali poznati vsebino 
teh aktov in s tem bi bil marsika- - 
teri problem že v osnovi rešen.
S sprejetjem novega sporazuma p  
delitvi osebnih dohodkov so ko
misije v redu izvršile svoje delo, 
toda v fazi usklajevanja je prišlo 
do sprememb oziroma porušila so 
se razmerja med osnovno proiz
vodnjo in ostalimi, je . med dru- i  
gim dejal tovariš Leskovšek Jože. 
Potrebno se je več posvetiti druž
benemu standardu, kar je tudi v 
eden od vzrokov za večjo fluktu- 
acijo, predvsem delavcev iz nepo
sredne proizvodnje. Pereč pro
blem pa je v našem podjetju noč
no delo žena. To vprašanje se mo
ra vsekakor rešiti, ker smo pod
pisniki mednarodne konvencije o 
prepovedi dela žena. in mladine v 
nočnem času, .

Posebno se je tovariš predsed
nik dotaknil težke ekonomske si
tuacije, v kateri se nahajamo. Sa
nacijski- program smo sprejeli na 
zborih delovnih ljudi, toda tako, 
kot se dela v TOZD 1, še mora iz- - 
vesti tudi V drugih .TOZD..' Štirnu* 
lativnejši način nagrajevanja, 
zmanjšan odpadek na Vseh nivo
jih, so prvi pokazatelji, da se. lah
ko dela boljše in, če se dela bolj
še, morajo biti tudi rezultati po
slovanja zadovoljivejši. *

Po poročilu je sledila razprava, 
ki je izhajala iz že precej znanih 
dejstev, toda bila je jasna in kon- * 
kretna. Ker je bila udeležba na 
letni, konferenci zelo slaba, so se :< 
pri razpravi predvsem kritično •. 
ozrli na ta problem. Od preko 700 
članov sindikata TOZD 1. je pri- , 
sostvovalo letni konferenci, samo - 
31 članov iz TOZD 1, in 4 vablje
ni. Od skoraj .50 članov ZKS in 
TOZD 1 pa je bilo navzočih le 12 
članov. ,

Konferenci je. prisostvoval tova
riš Kovač Franci,, sekretar občin- | 
skega sindikalnega sveta, ki je 
med drugim dejal, da bi se bilo 
potrebno dogovoriti glede sindi
kalnih skupin in njihovega delo
vanja, katero ni preveč zadovolji
vo. Upoštevati je tudi treba dolo
čila Zakona o združenem delu. 
Reorganizira naj se tudi število

članov-izvršnega odbora osnovne 
organizacije Sindikata. TOZD 1. 
Glede. izobraževanj a bo v , marcu 
in aprilu. 1977 izveden seminar za 
člane izvršnega odbora in pover
jenikov. Klub samoupravljalcev 
bo odslej opravljal nalogo izobfa-/ 
ževanja. Kritično se je ozrl rta da
našnja konferenco,.kajti.tudi ude-, 
ležba. na lanski konferenci ni bila 
nič boljša. Glede obrata družbene 
prehrane misli, da boi zgrajen v 
času, kot je bilo načrtovano. Po
novno naj se ..obravnava, na.-naših -
zborih delovnih ljudi sprejem od
vajanja 1,5 °/6 prispevka za izgrad
njo novih. gospodarskih dejavno
sti. Zgradili smo pokriti bazen iz 
sredstev samoprispevka, in sicer, 
za namen izobraževanja in rekre
acije. Priporoča, da bi naj vsaka 
osnovna organizacija sindikata, od
kupila nekaj ■ vstopnic po ceni 10 
din za rekreacijo Svojih članov:, in 
sicer na vsakega zaposlenega po 
2 karti. •

Vodja TOZD 1, tovariš Kirn ing. 
Stane, je v svoji di skuši ji! dal po
udarek na izvrševanju plana, se
veda s potrebnim, številom brigad. 
Stremeti moramo ža tem, da se 
število-brigad ne: bi zmanjševalo, 
ampak da bi to. bilo 'obratno. Na
dalje se je v svoji razpravi dotak
nil stimulativnejšega načina na
grajevanja, oziroma. dopolnjeva- S 
nje že obstoječega načina. Dal je 
pojasnilo glede prostih sobot v ju
niju . in j-uliiju. .oziroma. delovnih 
sobot v : januarju in marcu, ker 
vsekakor vsak teži E boljšemu de
lu TOZD 1, oziroma- k  rezultatom, 
s katerimi bomo vsi zadovoljni.

Tovariš direktor, dipl. -ing. 'Mr
cina Maks, je V svoji- obširni raz
pravi dal poudarek predvsem na
slednjim vprašanjem; nočno delo 
žena moramo1 vsekakor rešiti; za 
kar je celo več možnih rešitev, 
vendar za nas sedaj' ni nobena 
sprejemljiva, ker z nobeno meto- 

' do nič ne pridobimo, temveč lah
ko: samo izgubimo; Bremenijo nas 
visoki stroški, nekako ugodno bi 
še bilo, da bi vsaj rešili to, kar 
se tiče Samih preglednik. Tisti pa, 
ki gredo na republiško sejo na 
razgovor o tem problemu, naj bo
do dobro pripravljeni, da bodo za
govarjali naše razmere in tudi 
znali odgovoriti na postavljena 
vprašanja.

Glede števila TOZD bi rekel'sa- 
mo to, da moramo stremeti za 
tem, da se ne bi -število teh zmanj- i 
šalo, ampak da bi jih imeli, celo i 
več, če nam to organizacija dela 
dovoli, kar j e ' tudi ustavna pra
vica' delovnih ljudi.

Potem: je predsednik predlagal 
konferenci program: dela osnovnefj 
organizacije sindikata; Ta pro
gram' zajema naslednje usme
ritve: :

— vsi samoupravni’akti se mo- v 
rajo v letu 1977 uskladiti z  Zako- 1  
nom o združenem delu;

“  predlog sprertiemb samo
upravnih aktov so dolžne prijavi
ti strokovne službe;

— sindikati moramo skrbeti, da 
so vse spremembe sprejete po po- j 
stopku, kot to določa zakon. Po
sebna pozornost mora veljati spre
membam sporazuma o delovnih 
razmerjih;

— dosledno se moramo prizade- ’ 
vati k  uveljavljanju dohodkovnih 
odnosov, ki bodo zagotavljali de
janski delež v ustvarjenem do

hodku v , celotnem reprodukcij-., 
sitem procesu;.

— za nadaljnja poglabljanja sa
moupravnih odnosov -in delegat
skega sistema se: moramo aktivno, 
vključiti, v postopek evidentiranja 
delegatov v vse strukture; .

— Uveljaviti- delo samoupravne 
delavske kontrole, njihovo funkci
jo, dolžnosti in pravice;

— naloga; Sindikalnih ' delavcev' - 
je. tudi stalno izobraževanje; ude
ležba na vseh* seirtinarjih/rtaj bo: 
skrb sindikatov f  -'
■ — prizadevati se .in, skrbeti za 
utrjevanje socialne varnosti: zapo-..

slenih ter da so socialne razlike 
čim manjše;,

— "naša. naloga in delo, da se 
stalno borimo za.boljše delovne in 
življenjske razmere delavcev;

— naše nadaljnje velike naloge 
so tudi v utrjevanju ljudske ob
rambe in družbene samozaščite.

Naldg:in; dela-.v letu 1977 za "os
novno organizacijo . sindikata 
TOZD 1 je-veliko. Vsi. člani sindi
kata; smo dolžni,. da si prizade va- 
mb v tej smeri. Naj ne bo to pre
puščeno peščici sindikalnih delav
cev, .pomoč mora biti. večja, po
tem/tudi rezultati ne bodo izosta
li. S . • ■ Grašič Dušan

REVOLUCIONARNA 
VSEBINA 8. MARCA

Zamisel o. mednarodnem dnevu 
žena j je . vzniknila .v mednarodnem 
socialističnem gibanju v prvem 
desetletju tega stoletja' v okolišči
nah Zaostrovanja'razrednega, boja 
v svetovnem merilu. Ta dan naj 
bi postal spodbuda za vse inten
zivnejše vključevanje žensk, v na
predno delaVsko gibanjfe, za osve
ščanje delavskega razreda in žen- , 
skih množic, da je osvoboditev'' 
ženske usodno povezana s'social
no in ekonomsko osvoboditvijo 
delavskega razreda. V duhu tega

. Delegatka Hilda Drame
revolucionarnega-izročila, sejeod- 
vijalo praznovanje tega praznika 
tudi pri naš pred vojno,,’ med na
rodnoosvobodilnim bojem, ko so f 
si ženske Jugoslavije s svojo ak- 
.tivno vlogo priborile politično • 
enakopravnost, pa tudi pri gradit
vi nove: socialistične družbe, ki je 
postavila temelje za odpravo vseh 
oblik, diskriminacije žensk:

Njegov razredni značaj izraža
mo tako, da ga obeležujemo- kot 
praznik I delavskega razreda in: 
vseh delovnih ljudi,: vseh organi-- 
zibanih socialističnih sil, družbe
nopolitičnih in družbenih organi
zacij ter samoupravnih, organov.

Letošnji 8. marec slavimo v 
znamenju 40/letnice ustanovitve 
KPS in 40-letnice prihoda tovari
ša Tita ria čelo KPJ,

To je obdobje intenzivnega dela 
na konsolidaciji/ KPJ, na njeni 
idejnopolitični /ih;- organizacijski 
krepitvi, in usposabljanju za zgo
dovinski spopad š fašizmom, ki 
je ogrožal obstoj naših narodov. 
Pomembno vlogo v pripravah 
KPJ za uresničevanje svoje zgo-

dpvinske. naloge j11; jé . tovariš Tito 
videl- v.vse intenzivnejšem delu z 
ženskami,,v. prizadevanju ža osve
ščanje ženskih množic in v njiho
vem vključevanju v vrste organi- ; 
zi.ranega .komunističnega in proti-" 

; fašističnega .gibanja. Zavedajoč se 
velikega pomena množične prisot
nosti .žensk v revolucionarnem gi
banju in v. pripravah za obrambo 
pred fašističnimi napadalci, je V. 
konferenca KPJ 1940. leta . jasno - 
opredelila svoje stališče do žen
skega. vprašanja 4n s tem postavi
la osnovo za' strategijo 'partijske 
politike, ki je v bistvu aktuaina 
še danes,

V preteklem obdobju smo v 
osvobajanju žena in v.izboljšanju' 
družbenoekonomskega in družbe-' 
nopolitičnega položaja žensk do- . 
segli velike uspehe v množičnem 
vključevanju , žensk ./v združeno 

1 delo, v izobraževanje in v razvoj 
družbenega varstva otrok. Uve-. 
ljavljanjé nove ustavo in zakona 
o združenem delu; pa je-še razši--, 
rilo možnosti, da se: ženska uve-; 
lja-vi- kot samoupravijalka, ki: za
vestno gradi in usmerja svojo bo- 

, dočnost. /
" Kljub uspehom pa' vsa vpraša
nja družbene preobrazbe, ki bi 
omogočala ženski polno ustvarjal
nost, še niso razrešena. Zato vê  
lja ob il. marcu na delovnih sre- : 
čanjih v vseh sredinah, na vseh 
ravneh pregledati dosežene, uspe-.: 
he, ugotoviti nerešene probleme 
im si zastaviti: nove naloge.

Ta politična stališča, ki naj da
jejo temeljni značaj in ton praz
niku, pa seveda z ničemer' ne za- 1 
nikajo tistih človeško intimnih se- . 
stavbi praznovanja, ki so ob pol- J 
nem ■ spoštovanju osebnosti:: našer:: 
delovne ženske,;skozi dolgo zgodo
vino borb jugoslovanskega delav
skega razreda pripomogle, da ;e 
postal 8. marec doživet, vseljudski 
praznik. 8. marec praznujemo tu
di kot dan mednarodne solidarno
sti z vsemi gibanji proti koloni-.-, 
alizmu za neodvisnost in človeka 
dostojno življenje. V času, ko sé 
prepad med razvitimi deželami in 
deželami v razvoju poglablja, se 
odločno zavzemamo za uresniče- j 
vanje novega ekonomskega siste
ma, ki bo zagotovil pravičnejšo 
porazdelitev dobrin in plodov do
la in omogočil trajno odstranitev : 
vojnih žarišč,; zavedajoč se sood- . 
visnosti in povezanosti vseh naro-.. 
dov sveta v boju za mir in boljšo 
bodočnost človeštva.



Varno delo In odgovornost!
Kakor minula leta, tako je bil 

tudi v decembru 1976 opravljen 
redni pregled delovne organizad-, 
je in to v TOZD I., III. in TOZD 
V. s strani Republiške inšpekcije 
dela. Ker je pregled bil sestavljen 
iz dveh nalog nadzornega organa 
in to pregleda varstva pri delu v 
omenjenih TOZD, ter preveritev 
zahteve Republiškega sekretariata 
za delo v zvezi z nočnim delom 
žena, katerega še izvaja delovna 
organizadja kljub vsem naporom 
sindikata ter strokovnih služb v 
podjetju, je bila ugotovitev, da je 
sanacija tovrstnega problema 
ozko povezana s temeljnimi izho
dišči varnega dela v tehnološkem 
procesu. Zaradi tega je bilo opra
vilo republiške inšpekcije dela 
večstransko in se je nanašalo po
leg preverjanja tehnološke opre
me, varnih pogojev dela in zakon
skih izpolnitev v okviru samo
upravnih aktov na skupni imeno
valec letnega pregleda nadzorne
ga organa.

Glede na spedfičnost posamez
nih del, ki jih opravljajo v delov
ni organizaciji določeni obrati, je 
bil pregled nadzornega organa Re
publiške inšpekdje dela zaradi 
enkratne preobsežnosti deljen in 
to tako, da je zajel osnovno pro
izvodnjo predelave steklene mase, 
pripravo surovin — zmesarna, do
delavno enoto — dekorimica s sa- 
tinirnico ter delni pregled ener
getskega obrata — kisikarne.

Poleg navedenih pregledanih 
obratov; pa je osnovni poudarek 
temeljil na preverjanju dela služ
be varstva pri delu v OZD ter 
njihovih pooblaščenih oseb v 
TOZD. Pri tem je Republiška in
špekcija v svojih - zahtevkih za
konskega nadzora preverjal» vso 
dokumentacijo za OZD iz področ
ja varstva pri delu, vse samo
upravne akte iz tovrstnega pod
ročja, ter usklajevala predpisan 
odnos temeljnih načel varnega 
dela z Zakonom o delovnih raz
merjih, kar je v bistvu nova funk- 
d ja republiške inšpekcije dela/ 
da skupno z Zakonom o varstvu 
pri delu usklajuje odnos predpi
sov o delovnih razmerjih (Zakon 
o združenem delu).

Skupni imenovalec pregleda do
kumentacije je" pokazal, da delov
na organizacija Steklarna Hrast
nik poseduje vse zahtevane in 
predpisane samoupravne akte iz 
področja varstva pri delu, obenem 
pa se je ugotovilo, da temeljne or
ganizacije združenega dela ne iz
vajajo v popolnosti sprejetih ak
tov. V zvezi predmetne ugotovitve 
je republiški inšpektor pregledal 
določene obrate, kjer se odvija 
tehnološki proces in na osnovi 
ugotovitev podal izvršno odločbo.

■Po pregledu vsebine odločbe je 
služba varstva, pri delu ugotovila, 
da je potrebno navedeno proble
matiko predelati- ha širšem se
stanku odgovornih delavcev V 
OZD, zato je služba varstva pri 
delu dne, 6. 1. 1977 Sklicala stro
kovni sestanek, na katerega so po
leg vodij TOZD in vodij sektorjev 
ter .direktorja OZD sodelovali tu
di predstavniki družbenopolitič
nih organizacij (sindikata in ZK).

Iz vsebine odločbe je bilo ugo
tovljeno, da republiška inšpekci
ja na osnovi negativnih ekoloških 
meritev v zmesarnd postavlja vr
sto zahtev, s čimer je delovna or
ganizacija že bila seznanjena, ven

dar istih problemov nismo mogli 
vzporedno reševati zaradi materi
alnega in finančnega stanja, v ka
terem se delovna organizacija na
haja. Kljub problemom, ki so ve
zam na težke pogoje dela v obra
tu priprave surovin pa istih ni
smo mogli dosedaj zadovoljivo re
šiti, ker Obsegajo sorazmerno ši
rok obseg in temu ustrezna sred
stva. Namreč dolgoletno delo in 
skupna tonaža surovin za steklo, 
l;i so prešla mehanske naprave v 
minulih letih, so celotno opremo 
dotrajale zaradi česar nastopajo 
težki večkrat nenormalni pogoji 
dela, kar se je odrazilo tudi pri 
ekoloških meritvah dela, ko je Za
vod za varstvo pri delu. Ljubjana’ 
strokovno določal- koncentracijo 
MDK določenih surovin za steklo. 
Pri tem se je ugotovilo, da so do
ločene delovne etaže v zmesarni 
prekoračile stopnjo onečiščenja 
ozračja; o čemer ije služba varstva 
pri delu skupaj z dokumenti za
voda seznanila vodilne delavce v 
OZD Steklarna Hrastnik. Na os
novi pregleda dokumentov ter za
htev po sanaciji predmetnih obra
tov, ki povzročajo neskladje z 
predpisanimi pogoji dela je bil 
pripravljen sanacijski program, ki 
je okvirno zajel že ugotovljene 
probleme, ter so bili v njem naka- ■ 
zani vsi momenti, na osnovi kate
rih bi ta proizvodni obrat, ki de
jansko tvori osnovo steklarne zo
pet prišel v normalni okvir de
lovnih pogojev za obratovanje.

V tesnem sodelovanju z razvoj
nim sektorjem je služba varstva 
pri delu skupno s pooblaščenimi 
osebami za varstvo pri delu v 
TOZD predvidela določene rešitve 
ter izboljšave v tem obratu, ven
dar so se vsi momenti zopet za
ključili pri finančnem stanju de
lovne organizacije. Razvojni sek
tor je že pripravil določeni; stro
kovni predlog drugega načina 
transportiranja steklarskih suro
vin v zgornje etaže zmesame, isti 
načrt opreme s finančnimi stro
ški, vendar iz podobnih razlogov 
kot so bili že prej. navedeni tudi 
ta delež razvojnega sektorja dose- 
dalj ni bil realiziran. Zato nas od- . 
ločba in izvršne točke republiške
ga inšpektorja dela ne preseneča
jo, saj-v bistvu vsi problemi, ki 
so navedem, niso novost za delov
no organizacijo, vendar to ni o- 
pravdčilo za vnaprej, da predmet
ne zadeve ne bomo uskladili z 
skupnimi; napori vseh TOZD in 
sektorjev z normalnimi okvirji in 
pogoji dela. Jasno je, da je ta ob
rat potreben temeljitega Strokov
nega pregleda ter na osnovi ugo
tovitev znova pripraviti določen 
predračun, za katerega je potreb
no najti sredstva in rešitev. V.ob
ratnem primeru lahko pride do 
zakonsko možnega in potrebnega 
ukrepa v skladu z obstoječimi teh
ničnimi predpisi, da še obratu iz
da prepoved dela oziroma obrato
vanja.

OZD Steklarna Hrastnik je tudi 
v minulem letu. opravila v skladu 
z Uradnim listom SRS 33/71 ob
vezne medicinske preglede delav
cev v Dispanzerju medicine dela 
Hrastnik. Iz rezultatov pregleda 
pa namreč ni ugotoviti kritično
sti zdravstvenega stanja delavcev 
v tem obratu. Torej je vprašanje 
presežkov MDK posameznih kom
ponent za steklo, ter dejansko 
zdravstveno stanje v neskladju

kar je absolutno pozitivno za de
lovno organizacijo, vendar to ni 
opravičilo, da se ne bi ekološki 
pogoji dela sanirali v predpisanih 
zakonskih okvirjih o varnem in 
zdravem delu. Namreč negativni 
zdravstveni rezultati niso pogoj 
za krajši čas zaposlitve v tem ob
ratu, ampak lahko že v dogled
nem času na osnovi dispozicije ob
stoječega stanja — mikrokldme 
dobimo povsem druge rezultate, 
ki bi postavili vprašanje porasta 
poklicnih bolezni v Steklarni 
Hrastnik.

Tudi pregled TOZD III, pred
vsem dekorirnice je 'povzročil do
ločena vprašanja republiške in
špekcije dela, ki se nanašajo pred
vsem na tekoče vzdrževanje odse- 
sovalnih-ventilacijSkih naprav v 
tem prostoru. Namreč ob priliki 
pregleda je bilo ugotovljeno, da 
odsesovalnih kabin za dekoriranje
— brizganje . ni uvedeno tekoče 
vzdrževanje tako, da je vprašanje 
odsesovanj prisotno ob vsako 
dnevnem delu. Glede na organi
zacijo dela v tem TOZD je zade
va precej, nejasna glede na to, da 
dekorirnica mora poleg ostalih 
vzdrževanj predvideti tudi to
vrstne preglede, kontrole in teko
če vzdrževanje ventilacijskih na
prav. Poleg tega pa se je tudi ugo
tovilo, da delavke kljub razpolož
ljivim zaščitnim sredstvom iste 
slabo oziroma večkrat ne uporab
ljajo, kar predstavlja ogrožanje 
lastnega zdravstvenega stanja ob
enem pa v skladu s samoupravni
mi akta r o varstvu pri delu, hujša 
kršitev delovne dolžnosti.

Pri teh primerih je služba var
stva pri delu nemalokrat opozori
la vodstvo TOZD III., ki pa temu 
problemu ni posvetilo dovolj po
zornosti. V bodoče pa je v dogo
voru z TOZD III. določena siste
matska. uporaba razpoložljivih za
ščitnih sredstev, povsod tam kjer 
pogoji dela ogrožajo zdravstveno 
stanje. ,

Tudi energetski obrat TOZD V.
— kisikgrna, ki vrši polnjenje" 
tlačnih posod — kisik ni v celoti 
spoštoval principov varnega dela 
in to samo pri pomožnih delih ka
terih ne pogojuje tehnični pogoj 
Republiška inšpekcija tlačnih po
sod, ampak so osnovna naloga de
lavcev v tem obratu. Tudi tu je 
ob priliki pregleda republiške in
špekcije dela bilo ugotovljeno', da 
delavci pri čiščenju posameznih 
strojnih delov s trtkloretilenom 
ne uporabljajo posedajočih zaščit
nih sredstev, kar predstavlja mož
nost organskih poškodb na samih 
delavcih. Namreč takšen maloma
ren odnos do zaščitnih sredstev 
služba varstva pri delu'ne more 
sama urediti, temveč je to naloga 
vodstva TOZD V., da njihovi de
lavci opravljajo vsa dela — tudi 
pomožna v skladu z obstoječimi 
predpisi o varnem delu in ne tako 
kot ga posamezniki želijo in izva
jajo.

Tudi pregled delovnih ntest za 
katera je delovna organizacij a 
Steklarne Hrastnik zaprosila Re
publiški sekretariat za delo — za 
odobritev opravljanja nočnega de
la žena v letu 1977 je pokazal, da 
so se na nekaterih spremenili po
goji dela oziroma izboljšali. To ve
lja predvsem za kontrolo stekla v 
TOZD I. in TOZD II., vendar tu
di sedanje stanje ni dokončno in 
se bo tudi v bodoče temu področ

ju dela posvečala ustrezna pozor
nost. Namreč zavedati se moramo 
kakšen je bil prvoten investicijski 
projekt in  kakšne pomanjkljivosti 
so se pozneje v praksi pojavljale. 
V zvezi z njimi pa se vrši sana
cija, ki z dodatnimi stroški izbolj
šuje projektantske pomanjkljivo
sti predvsem po vprašanju mikro- 
klimatskih razmer.

Kljub temu pa je Republiška 
inšpekcija dela po preveritvi sta
nja delovnih mest podala pozitiv
no mnenje, ker smatra, da je kon
trola stekla v okviru tistih delov
nih mest, ki še z dodatnimi ukre
pi ne predstavlja posebnega pogo
ja dela, ki bi bil ovira za izdajo 
soglasja za nočno delo žena.

Bistvena razlika pa je na noč
nem delu žena na delovnih mestih 
pri predelavi steklene mase, to je 
pri steklarskih pečeh, za katera 
pa organ republiške inšpekcije de
la ob svojem pregledu ni podal 
ustreznega zagotovila, ker smatra, 
'da so tamkajšnja delovna mesta 
delavk poleg težkih mikroklimat- 
skih razmer pogojena tudi z izred
no težkim fizičnim. delom, kar ne 
daje možnosti nadaljnjega njiho
vega soglasja Republiškemu se
kretariatu za delo in Republiške
mu sindikatu industrije delavcev, 
da tudi za ta delovna mesta dobi
mo v bodoče ustrezno soglasje o 
zaposlovanju žena na nočnih iz
menah.

Poseben poudarek pa je bil na
kazan tudi pri starostni zaposlitvi 
mladoletnikov nai delovnih mestih 
»stiskanje modelov« ob steklar
skih deloviščih kar po mnenju re
publiške inšpekcije dela postav
lja vprašanje po ustrezni starost
ni meji. Glede na to je bil tudi 
sprejet takojšen ukrep vodstva 
TOZD I., da se za tovrstna opra
vila zaposluje moške delavce sta
re od 18 let naprej.

Iz vsega navedenega je možno 
zaključiti, da bo končno verifika
cijo ža pridobitev soglasja za noč
no delo žena za leto 1977 podal 
Republiški sekretariat za delo, ki 
bo na osnovi mnenj republiške in
špekcije dela ter republiškega sin
dikata podal ustrezno mnenje na 
vlogo organizacije združenega de
la Steklarne Hrastnik.

O predmetni zadevi je temeljito 
razpravljal! tudi sindikat OZD 
Steklarne Hrastnik dne 11. 1. 1977, 
pri čemer so bili podani "konkret
ni predlogi za zastopnike našega 
kolektiva, ki bodo imeli strokov- 
ne razgovore z Republiškim sindi
katom v Ljubljani. Ravno tako je 
predsedstvo sindikata v široki di
skusiji pokazalo vso skrb za pred
metno reševanje podobno kot 
prejšnja leta, vendar tudi tokrat 
ne moremo biti v popolnosti zado
voljni  ̂ ker ne moremo zmanjšati 
številčne vloge za nadaljevanje 
nočnega dela žena V TOZD I. in
II. Kot naloga družbenopolitičnih 
organizacij skupno z vodilnimi de
lavci v OZD pa obstoja tudj na
prej koordinirano- reševanje teh
ničnih, Varstvenih in socialnih ter 
končno ekonomskih aspektov, ka
tero bi imelo posledico dokončno 
prepoved nočnega dela, ko bo na
ša država postala polni podpisnik 
mednarodne organizacije dela. za 
predmetno konvencijo.

Sklepi, ki so bili sprejeti S pred
metno vsebino:

(Nadaljevanje na 9. s,trani) :



Problematika štipendiranja v občini Hrastnik
Na sestanku predsedstva Ob

činskega sindikalnega sveta in 
predsedstva občinske konference 
SZDL Hrastnika je bila podana 
ocena dela skupne komisije za 
štipendiranje v Hrastniku. Iz iz
vlečkov poročila izvršnega odbo
ra skupne komisije za štipendira
nje povzemamo naslednjo pro
blematiko, ki neposredno ocenju
je delovanje skupne komisije v 
Hrastniku.

Na podlagi sklepov občinske 
konference SZDL in zborov ob
činske skupščine so bile vse OZD 
in TOZD ter vsi drugi dejavniki 
v občini seznanjeni s celotno ka
drovsko in štipendijsko proble
matiko v občini ter opozorjeni na 
naloge, ki jih v zvezi s tem ima
jo. Vsem OZD in SIS so bili do
stavljeni seznami štipendistov v 
zvezi z možnostjo preusmeritve 
teh štipendistov v kadrovsko 
štipendiranje. Uspelo je pre
usmeriti v združeno delo 7 v 
OZD in 4 v SIS. Vsi drugi štipen-

Varno delo in
(Nadaljevanje s 8. strani)

1. Služba varstva pri delu v OZD 
Steklarna Hrastnik po svoji služ
beni dolžnosti tudi naprej vodi 
vse odnose z vsemi republiškimi 
in medobčinskimi inšpekcijskimi 
službami, katere prihajajo v kon
takt s proizvodnimi problemi na 
področju varstva pri delu v OZD 
Steklarna Hrastnik.
2. V zvezi problematike obrata 
zmesarne in izvršnih odločb re
publiške inšpekcije dela se pred
laga in zadolžuje razvojni sektor, 
da preveri celotno stanje opreme 
obrata ter na osnovi istega izdela 
sanacijski program ureditev z 
ustreznimi predlogi finančnih 
sredstev do 28. 2. 1977.
3. Določeni prostor v zmesarni 
kjer se vlagajo kemikalije za stek
lo, se ponovno z ustrezno institu
cijo — zavod oceni ter posname 
s tehniko merjenja določene vzor
ce v ozračju ter na osnovi analize 
ugotovi kje in pri katerih- surovi
nah je presežen MDK na tem de
lovišču.
4. Vsa delovna mesta za katera . 
poseduje služba varstva pri delu 
negativne mikroklimatske rezultat 
te se mora strokovno preveriti ter 
urediti tako, da ne bodo povzro
čale onečiščenja delovnih prosto
rov.
5. Zdravniške preglede v medicini' 
dela Hrastnik se izgotovi do 15. 1. 
1977 ter se'rezultati pošljejo nad
zornemu organu republiške in
špekcije dela v nadaljnjo obrav
navo;.
6. V kolikor bi nastopili strokovni 
problemi pri reševanju problemov 
v pripravi surovin — zmesarna, 
naj se strokovne službe oziroma 
vodja TOZD I. poveže z zunanji
mi sodelavci, ki so znani na tem 
področju.
7. Čiščenje in vzdrževanje zmesar
ne se mora opravljati dnevno za 
kar odgovarja vodja tega delov
nega obrata.
8. Delavci v zmesarni morajo do
končne tehnične sanacije zmesar
ne uporabljati, razpoložljiva za
ščitna sredstva — raspiratorje, .ta
ko, da so zavarovani pred zapra-' 
šenostjo delovnega okolja.

disti iz združenih sredstev se iz
obražujejo za stroke, za katere 
niso bile razpisane kadrovske šti
pendije — oziroma so kadrovske 
štipendije za razpisane stroke že 
bile podeljene.

Glede izvajanja samoupravne
ga sporazuma o štipendiranju je 
bil dosežen določen napredek. Vse 
OZD so razpisale štipendije, kar 
se doslej še ni zgodilo. V bodoče 
bi bilo potrebno, da vse OZD in 
SIS razpišejo štipendije po nače
lu javnosti in ne samo v glasilih 
podjetja, tega načela so se držali 
le v Tovarni kemičnih izdelkov in 
občinska izobraževalna skupnost.

Vsi dajalci kadrovskih štipendij 
so razpisali (in podelili):

— za visoke šole 15 (5),
— za višje šole 9 (4),
— za srednje šole 15 (15).
Za učence v gospodarstvu (va

jeniške šole) je bilo razpisanih 90 
prostih učnih mest, od tega je bi
lo zasedenih le 47.

odgovornost
9. Vodstvo zmesarne mora izdela
ti navodila o prvi pomoči delav
cev, ki delajo z nevarnimi — stru
penimi kemikalijami.
10. Razvojni sektor in komercialni 
sektor se zadolžuje, da se v čim- 
krajšem času uredi način nakla
danja gotovih izdelkov na nepo
kritem dvoriščnem prostoru to
varne.
11. Vodja in izmenovodja na kon
troli odgovarjajo za nemoteno 
uporabo transportnih poti v pred
pisani širini po celotni dolžini 
transporta od TOZD I. in TOZD
11. Namreč zaradi založenosti ter 
določenega nereda ob konceh hla
dilnih peči nastajajo zastoji voz
nikov viličarjev, ki ne morejo za
radi zasedenih transportnih poti 
dovolj hitro odvažati gotovih iz
delkov, obenem pa ogrožajo z svo
jim načinom vožnje varnost tam
kajšnjih delavcev. Sporazumno z 
kontrolo — vodstvom mora skla
diščna služba ter komercialni; sek
tor urediti'to vprašanje. '
12. V TOZD I. ne smejo biti zapo
sleni na delovnih mestih stiskal- 
cev modelov delavci mlajši od 18 
let.
13. V TOZD I. na delovnem mestu 
tehtalca kemikalij in štiskalca 
modela pri ročiii-izdelavi stekla 
se opravijo ponovne meritve mi-. 
kroklime.
14. TOZD HI, je dolžan redno vzdr
ževati po pripravljenem progra
mu ventilacijske naprave v deko- 
rirnici. j
15. VSI TOZD v OZD, ki imajo de
lovne priprave in naprave na me
hanizirani pogon rnorajo preveriti 
ustrezne dokumente ter uskladiti 
način preizkušanja in sposobnost 
delovanja teh naprav v skladu s 
predpisi Uradni list SRS 18/67.
16. Filtrirne naprave v zmesarni je 
potrebno pregledati, za kar se za
dolžuje dipl; ing. Djakonovič Ivan, 
Kobal Anton in Ing. Guzaj Jože.
17. Delovna organizacija mora'pre- 
veriti ustrezne akte v zvezi poob- ‘ 
laščenih osebNv TOZD.

. Vodja službe varstva pri delu 
ing.'-Surina Ivan1

OZD pošiljajo strokovni službi 
letne potrebe kadrov, vendar za 
kadrovsko štipendiranje je in 
mora biti osnova vsaj srednjeroč
ni plan kadrov.

Skupna komisija je v letu 1976 
v roku razpisala štipendije. Na 
razpis je prispelo 71 prijav, od 
tega 13 prijav za izplačevanje 
razlike med kadrovsko štipendi
jo in štipendijo iz združenih 
sredstev.

Na področju štipendiranja ob
stajajo vseskozi finančne težave. 
O teh so govorili tudi v občini, 
Hrastnik. Težave so se pojavile' 
tudi na območju cele. Slovenije, 
predvsem zaradi neizpolnjevanja 
obveznosti podpisnic samouprav
nega sporazuma o štipendiranju, 
O plačevanju 0,5 % od bruto oseb
nega dohodka. Po drugi strani pa 
tudi zato, ker se število štipendi
stov iz združenih sredstev zelo 
naglo povečuje. Že konec junija 
1976 je kazalo, da se stanje za
ostruje zaradi pomanjkanja sred
stev. Skušala se je najti rešitev 
s tem, da se ukine izplačevanje 
štipendij vsem štipendistom iz 
združenih sredstev, ki so preje
mali štipendijo v višini 500 din. 
(vendar ta ukrep ni veljal za ka
drovske štipendije, ki prejemajo 
iz združenih sredstev razliko). Na 
osnovi tega je štipendijo izgubilo 
v Hrastniku 35 štipendistov, šti
pendistom — vozačem je bila v 
času počitnic znižana štipendija 
za 200 din, štipendistom, bivajo
čim v študentskih in dijaških do
movih pa za 650 din.

Razpravljali smo o novih me
rilih,, ki naj bi veljala za šolsko 
leto 1976/77, vendar smo bili ob
veščeni, da naj s podelitvijo no
vih štipendij počakamo, kej: . se 
pripravljajo nova merila. To ča
kanje po izteku razpisnih rokov 
je povzročilo med kandidati za 
štipendije tudi v naši občini pre
cejšnje negodovanje. V tem času 
se je sestala tudi skupna komisija 
v upanju, da bo sklepala o dode
litvi štipendij,, vendar je bila na
mesto tega obveščena,- da se 
predvideva ' sestanek skupne ko
misije na ravni republike, ki bo 
sprejela ustrezne sklepe. Na tej 
seji so bili sprejeti precej ostri\ 
ukrepi. Najbolj kritičen je bil 
sklep, ki določa za prednostne 
smeri šolanja cenzus 2.000 din, za 
neprednostne pa 1000 din.

Komisija je ponovno obravna
vala vse vloge in to 326 prime
rov. Od tega so odpadli 103 šti
pendisti (44 zaradi preseganja 
cenzusa 1.000 din, 46 zaradi, pre
seganja, cenzusa 2.000 din in 13 
štipendistov, ki so prejemali mi
nimalne razlike med kadrovsko 
štipendijo in štipendijo iz zdru
ženih sredstev, zaradi znižanja 
življenjskih stroškov vozačev za 
70 din).

Sedaj prejemata po sklepu 
skupne komisije za štipendiranje 
štipendije iz združenih sredstev 
102 štipendista, 31 štipendistov pa 
prejema razliko oziroma dopol
nilno štipendijo. Pri obravnavi o 
upravičenosti so bili vključeni tu
di štipendisti, ki jim je bila s 30.
6. 1976 ukinjena štipendija. Za- 
ostale štipendije so bile v Hrast
niku izplačane 3. ih 4. januarja 
1977. Za mesec december pa so 
bile izplačane med 12. in 15. ja
nuarjem 1977.

Do 21, 1. 1977 so bile pokrite 
vse obveznosti podpisnic samo

upravnega sporazuma o štipendi
ranju učencev in študentov za le
to 1976, in tudi poravnane vse 
obveznosti. V preteklosti so bile 
tudi v Hrastniku težave glede 
vplačevanja sredstev podpisnic 
vse do oktobra 1976. V tem času 
so dotekala sredstva iz solidarno
sti, in sicer v letu 1976 708.999 
din. V mesecu novembru se je fi
nančna Situacija izboljšala in so 
bila sredstva, potrebna za izpla
čila štipendij (106.540 din meseč
no) pokrita s prispevki podpis
nic.

Skupna komisija je na zadnji 
seji zavzela zelo kritično stališče 
do tega, da se kriteriji za dodeli
tev štipendije menjajo med le
tom, ker je mnenja, da tako rav
nanje ogroža štipendistom social
no varnost.

Glede na to, da v Sloveniji na
rašča število štipendistov iz zdru
ženih sredstev in upada število 
štipendistov, ki jih štipendirajo 
OZD na osnovi svojih kadrovskih 
potreb, je postavljena zahteva po 
ugotovitvi števila nezasedenih ka
drovskih štipendij, V Hrastniku 
je ostalo 15 nepokritih kadrov
skih štipendij na srednjih, višjih 
in visokih šolah ter prostih učnih 
mest za poklicne šole. Glede 
vključitve štipendistov iz združe
nih sredstev v kadrovsko štipen
diranje je bilo že povedano, da. je 
uspelo vključiti le 11 štipendistov. 
Z združenimi sredstvi za štipen
diranj e v občini Hrastnik uprav
lja 15-članska skupna komisija in
7-članski izvršni odbor.

Do sedaj je bilo od leta 1974 
9 sej skupne komisije in 9 sej iz
vršnega odbora. Skupna komisija 
in izvršni odbor delata v skladu 
s samoupravnim sporazumom in 
družbenim dogovorom O štipendi
ranju ter v skladu s pravili za 
delo skupnih komisij, kjer so med 
drugim navedene pristojnosti po
sameznih organov in predsednika 
izvršnega odbora. Skupna komi
sija je že izvolila samoupravno 
razsodišče za ugotavl j an j e kršitve 
samoupravnega sporazuma o šti
pendiranju. Z območja občine 
Hrastnik prejema štipendijo TI
TOVEGA SKLADA 7 štipendi
stov. Za dodeljevanje Titove šti
pendije je neposredna predlaga
teljica skupna komisija. Iz dose
danjega dela se ugotavlja,' da je 
Vsako leto poglavitna težava v 
tem, da ni ustreznih predlogov iz 
TOZD za dodelitev Titove štipen
dije mladim delavcem.

Na podlagi poročila in razpra
ve smo ugotovili, da smo tudi v 
občini Hrastnik . imeli precej te
žav ''in problemov na področju 
štipendiranja. Da'bi v bodoče bilo 
teh problemov čim manj ter da 
bi štipendiranje doseglo nameri, 
kot smo se y republiki in občini 
samoupravno dogovorili realizi
rati sklepe, je bilo v razpravi 
predlagano:

— vsi podpisniki samoupravne
ga sporazuma o štipendiranju v 
občini naj še dosledrieje uresni
čujejo določbe tega dogovora, 
predvsem pa:

— redno mesečno naj bi naka
zovali dogovorjenih 0,5 % od bru
to osebjnih dohodkov v združena 
sredstva za štipendiranje v obči
ni Hrastnik,

— nepreklicno do 30. 4. vsakega 
leta javno razpisati štipendije v

(Nadaljevanje na 11. strani)



Člani Zveze borcev spodnjega Hrastnika pred novimi nalogami
Na zadnjem sestanku pred pri

pravami na letne . konference 
članstva Zveze borcev NOV — 

-spodnjega dela Hrastnika je bilo 
ocenjeno, da je bila aktivnost čla
nov, predvsem odbora, tudi v le
tu 1976 zelo dobra.
; Realizirali so vse naloge, ki so 
■bile sprejete na delovni konfe
renci članstva Zveze borcev spo
mladi 1976. leta. Predvsem so po
svetili vso skrb pomoči socialno 
ogroženim članom. V tem pogle
du so dali več predlogov ?a dode- 
-litev občasnih priznavalnin ob 
prazniku — dnevu borcev in dne
vu republike. Obiskali so člane 
zveze borcev v bolnici in na do- 
,mu. Ob tej priliki so člane tudi 
.skromno obdarili. Članstvo je ak- 
.tivno sodelovalo pri izvedbi akcij, 
.kot odkritje spomenika na Kovku 
in Vrheh s patruljami, ki so ime
le namen, da s tem sodelovanjem 
obujajo tradicije NOB.

Odbor in več članov se je ude
ležilo tovariškega srečanja s po
brateno organizacijo Zveze bor
cev v Dolenjskih toplicah. Ob tej 
priložnosti so člani aktivno sode
lovali pri športnih srečanjih v 
streljanju in kegljanju. Aktivno 
je bilo sodelovanje pri organiza
ciji izvedbe kurirčkove pošte in 
pohoda po poteh . revolucije. 
Uspešno so organizirali komemo
racijo pred . spomenikom padlih- 
Hrastničanov, Organiziran je bil 
izlet na Sutjeska Vsi člani so bili 
zadovoljni in si žele še takšnih 
srečanj.

V letu 1976 je bilo storjeno, vse, 
da bi rešili stanovanjske proble-

Ob zaključku polletja na raz
ličnih šolah je bilo srečanje na
ših ■štipendistov in učencev po 
•pogodbi. Namen srečanja je bil, 
■seznaniti se med seboj., predsta
vitev kolektiva, pogovor o pro
blematiki .štipendiranj a in nagra
jevanja in pregled učnih uspehov.
• Prisotni so z: zanimanjem- sle
dili razlagi o ekonomskem stanju 
•podjetja, o vzrokih, ki so pripe
ljali podjetje v nezavidni polo
žaj. V grobem, jim; je bil prika
zan tudi sanacijski program, s 
kateriha bomo poskušali doseči 
zopet pozitivne poslovne uspehe. 
■ . Problematika štipendiranja ozi
roma neredno . nakazovanje šti
pendij v. našem primeru pi vpraš
ljivo, vendar je pogovpr tekel tu-' 
di v zvezi s tem po dokaj obširni 
razlagi tov. Viljema Zaletela, 
predsednika občinske konference 
ZSMS. Poudaril je, da so nasta
le vrzeli za. redno, prejemanj e šti
pendij predvsem zaradi neupošte
vanja dogovora podpisnikov sa
moupravnega . sporazuma, ker le
ti neredno nakazujejo dogovorje
na sredstva. Nespoštovanje samo
upravnega dogovora je pripeljalo 
do selekcije, med upravičenci, gle
de na priporočilo Izvršnega sve
ta skupščine občine. Hrastnik, ki 
je obravnaval tozadevno, proble
matiko že v mesecu septembru 
preteklega leta. Znano pa je, da 
je bilo v zadnjem' obdobju vrsto 
dogovorov in konkretno prevze
tih'stališč s tega področja v na
ših družbenopolitičnih organiza
cijah na republiški ravni;

me in probleme ureditve pokoj
nin za nekaj naših članov.

Za preventivno zdravljenje 
borcev je bilo vloženih največ 
•sredstev, predvsem iz sklada, ki 
je organiziran pri Združenju 
zveze borcev Hrastnik. V zdravi
lišču so bili 4 člani na 10-dnev- 
nem preventivnem zdravljenju pa 
15 članov. Poleg tega so bili na 
■zdravljenju še člani iz steklarne 
in kemične tovarne. To zdravlje
nje so jim omogočili posamezni 
kolektivi. .

Program dela organizacije ZB 
NOV je tudi v letu 1977 zelo ob
širen, predvsem glede na to, ker 
so predvidena večja srečanja in 
proslave, ki sovpadajo z obletni
co 40 let ZKJ in 40. obletnico 
vodstva tov. TITA na čelu komu
nistične partije Jugoslavije. Pred
videno je odkritje spominske plo
šče padlim borcem v Krnicah in 
večja proslava aktivistov v Reči
ci. Skušali bomo organizirati sre
čanje borcev iz Dolenjskih toplic 
v Hrastniku, tako da bi vključi
li eno od kulturnih, skupin v ob- 
: činski program za občinski praz
nik Hrastnika,
■ Vso skrb bo organizacija po
svetila obrambnim ■ sposobnostim 
s tem, da bo vključila v organe 
narodne zaščite kar največ čla
nov zveze borcev. Poleg tega bo
do člani aktivno sodelovali pri 
■praznovanju dneva JLA s posa
meznimi športnimi ekipami.

Organizacija, zveze borcev pod
pira 'predlog krajevne skupnosti 
•spodnjega dela Hrastnika, da se 
v letošnjem letu zagotovijo fi-

Učni uspehi naših štipendistov 
so več kot zadovoljivi, upamo, da 
bodo uspehi tudi ob koncu šol
skega leta takšni, pri nekaterih 
pa še boljši. Učni uspehi pri u- 
,čencih se pa po uspehu bistveno 
razlikujejo. V posameznih letni
kih so bili doseženi naslednji u- 
spehi. V prvem letniku so doseg
li 4 učenci dober' in 4 nezadosten 
uspeh, v drugem-letniku je eden 
odličen, pet dobrih, eden zadosten 
fn eden nezadosten. V tretjem 
letniku pa so dosegli štirje dober 
in trije nezadosten uspeh. Ob pol
letni' redovalni konferenci je bil 
zaradi neupravičenih izostankov 
'jn neprimernega' vedenja ,izklju
čen iz šole Vodep Silvo. Javno 
pohvalo za prizadevnost pri uče
nju in praktičnem delu pa je do
bil učenec Seničar Franci, učenec 
drugega letnika.

Za povzetek naj velja pravilo, 
da brez truda ob knjigi ni uspe
ha. Tisti učenci, ki imajo nega
tivno oceno, bodo. morali, bolj 
krepko poprijeti-, starši posvetiti 
več pozornosti Svojim Otrokom, 
strokovne1 službe pa kot doslej 
mesečno zasledovali posamezni
ke.

Podpisniki pogodb se moramo 
zavedati, da prav iz teh izhajajo 
obojestranske, obveznosti, podjet
je jih je doslej v celoti izpolnje
valo.

Obiskovalci šol pa bodo to iz
polnili s pozitivnimi učnimi u- 
spehi.

Alojz Janežič

nančna sredstva za adaptacijo 
stavbe, v kateri ima svoje prosto
re KS, s tem, da se uredi dvora
na (manjša) za posamezne sestan
ke političnih organizacij, kajti ze
lo žalostno je; da v spodnjem 
Hrastniku ni prostora, kjer bi se 
lahko sestajali vsaj odbori dru
štev.

Tudi v letošnjem letu bo orga
nizacija posvetila vso skrb in po
zornost zdravljenju borcev. Za 
svoje člane pa bo organizirala iz
let po poteh NOB na Štajerskem.

Krajevna organizacija zveze 
borcev se zahvaljuje kolektivu

Inmemoriam 
Jože Grum

Boleče je med nami odjek- 
f nila vest o smrti našega sode
lavca in prijatelja Jožeta Gru
ma.

•Kdo neki bi mogel verjeti, 
da je bilo naše srečanje z njim 
zadnje prav .tistega četrtkove
ga popoldne, ko smo si pri me
njavi izmene segali v roke z 
vsemi. najlepšimi in najtpplej- 

1 širni željami za novo 1977. leto. 
Bil .je nasmejan, veselo razpo
ložen kot človek, ki se ponov
no rodi in ki f od življenja še 
mnogo pričakuje. In ne zaman.

Jože se je rodil 25. aprila 
1928 v , Hrastniku kot otrok 
veččlanske delavske steklarske 
družine. Šel ..je po- stopinjah 
svojih staršev ter se zelo mlad 
zaposlil v Steklarni: Vojna vih
ra ga je pritegnila• vase, tako. 
da je na pomlad 1943 vstopil 
v vrste borcev NO V! Več kot 
dve leti je bil v 9. brigadi 23.

kemične tovarne za znatno fi
nančno pomoč, poleg tega pa tudi 
kolektivu steklarne za simbolič
no pomoč, ker vemo, v kakšnih 
težavah se kolektiv steklarne se
daj š nahaja. Želimo si, da bi nas 
kolektivi še nadalje finančno 
podpirali, ker se borci NOB iz le
ta v leto starajo, obolevajo za 
■raznimi boleznimi; za zdravljenje 
in pomoč potrebujemo finančna 
sredstva, ki pa jih organizacija 
ZB drugje ne more dobiti.
. Hvala za razumevanje!

udarne-divizije. Ko se -je vrhtl 
•domov, se je ponovno zaposlil :
iv steklarni.

Kot izredno marljiv in spo
soben je naglo napredoval. 
Lahko rečemo, da zanj - ni bilo : 
tajnosti v steklarskem poklicu. 3 
Znal je vse, delal je lahko vse. 
•Prišla pa so zanj. leta dokaj 
razgibanega življenja. Precej 
časa je minilo, da je. v borbi 
notranjih trenj in premikov j 
zmagal njegov pravi jaz. Pepi 
se je vrnil med nas, prepričan, 
da nadaljuje tam, kjer je ne
pričakovano končal. Čeprav je 
bil vi začetku leta' 1975 s strani 
zdravnikov ocenjen kot inva
lid III.. stopnje, pa mu.to ■nika
kor ni vzelo volje in življenj- . 
skega elana. Postal je drug člo- j 
vek, tak, kakršnega smo po
znali pred mnogimi leti-, ka
kršnega smo si'želeli mi in .■ 
družina: Usoda pa je mislila 
drugače. Življenje je z njim 
postopalo še naprej okrutno in 
neprizadeto. Pred kratkim sta 
se z ženo preselila v novo sta
novanje. To naj bi postal nje
gov topel dom, kjer bi v miru 
živel ob ženi in vnučku, ki mu 
je pomenil vse. Toda želja je  
ostala le želja.

Ko je vstopil tistega četrtka
v tovarno ni ne on, kot ne mi 
vsi, mislil, da se po isti poti 
in na enak način ne1 bo vrnil 
nikoli več. Na Svojem delov
nem mestu, v času malice’je 
klonil k večnemu počitku. Dol
sko pokopališče mu je zame
njalo tako ljubljeni in topli 
dom. Sanje, in ne samo njego
ve, so se tisti'trenutek razbli
nile V nič.
• Smrt ne pozna izbire, življe
nje ne priznava porazov. Pepi 
je odšel kot človek, v katerem 
je ostalo še toliko nedorečene- , 
ga. In prav takega se bomo 
spominjali ob želji, da počiva ■; 
v miru v Objemu domače gru- I 
de.

OBVESTILO
Občane Hrastnika obveščamo,' da Ljudska knjižnica Hrast

nik v prihodnje deluje:
. Matična:knjižnica v prostorih bivšega konzuma, sedaj Na

selje Aleša Kaple 6, vsak ponedeljek, sredo in petek od-13. do 
18. ure in vsak torek, četrtek in soboto od 8 do 13. ure.

Knjižnica poleg ambulante v Steklarni je odprta vsak po
nedeljek od 15. do 18. ure.

Knjižnica v prostorih kluba Svobode Dol pa je odprta vsa
ko sredo od 16. do 18. ure.

Kulturna skupnost Hrastnik

Naši štipendisti in učenci na 
skupnem sestanku



Sp o r t Več pozornosti ideološko- 
politični vzgoji

M em orial komisarja Rajka
IZ DELA ODBORA ZRVS OBČINE HRASTNIK

Pod pokroviteljstvom občinske
ga odbora ZB in v organizaciji 
NiTK »Kenučar« je bilo .v .soboto., 
dne 22. 1. 1977 v prostorih telo
vadnice osnovne šole na Logu od
prto republiško prvenstvo v na
miznem tenisu za posameznike — 
17. tradicionalni memorial komi
sarja Rajka.

Glavne karakteristike tokratne
ga tekmovanja so.i nedvomno re
kordna udeležba, številna prese
nečenja in pa odlična organizaci
ja.

Blizu 200 igralcev in igralk iz 
vse Slovenije se, je potegovalo za 
spominske pokale komisarja Raj
ka in za nove točke, ki štejejo v 
končnem izkupičku za rangiranje 
najboljših v republiki. Vabilu or
ganizatorjev se iz doslej neznanih 
vzrokov niso odzvali le Maribor
čani. Iz upravičenih razlogov pa 
sta manjkala tudi dva zmagoval
ca lanskega turnirja v članskih 
konkurencah, Eva Jelerjeva in 
Edvard Vecko.

Kljub vsemu pa je bil turnir, iz
redno' kvaliteten in nadvse zani
miv. Ni manjkalo, tudi cede vrste 
presenečenj. Kako si sicer razla
gati, da je znana- Langerholc 
(Olimpija) izpadla že v prvem ko
lu» od skoraj povsem neznane 
Štrumljeve iz Jesenic. Preseneča 
tudi zelo slaba uvrstitev igralcev 
Olimpije, zlasti bratov Rak in. pa 
Vinčeca. Slednjega je v četrt fi
nalu povsem nadigral domači ve
teran Vili Ojsteršek. Ni; manjkalo 
tudi- prijetnih presenečenj: Med
nje sodi poleg Ojsterška vsekakor 
tudi član ekipe. Murske Sobote 
Branko Benko, ki je kar po vrsti 
premagoval favorite in je šele v 
polfinalu klonil proti razpoložene
mu in nadvse borbenemu Ojster- 

■ šku. Domačini, imaj.o več razlogov 
za zadovoljstvo. Poleg odlične, or
ganizacije, -za  katero, so prejeli 
vsa priznanja vseh nastopajočih, 
kot tudi delegata namiznoteniške 
Zveze Slovenije tovariša Matjaža. 
Udirja, so dosegli tudi dokaj ne
pričakovan tekmovalni uspeh. Po
leg že omenjenega Vilija Ojster
ška ne gre prezreti izrednih dOr 
sežkov v mladinski' konkurenci, 
kjer se je med 8 prVouvrščenih 
plasirala kar trojica; -domačinov. 
Poleg zmagovalca, nadarjenega in 
nadvse perspektivnega Jožeta Ur
ha, še Darijan Vizjak, in Igor Mar
kovič.

REZULTATI
Mladinke — četrtfinale
Čadež (Olimp.) : Savi (Fuž.) 2.:0, 

Ojsteršek A. (Kem.) : Logar 
(Fuž.) 1:2, Horvat (Fuž.) : Pančun 
(Olimp.) 2:0, Ačko (Fuž.) : Štrubelj 
(Jesenice) 2:0.

Mladinci •— četrtfinale
; Markovič (Kerni : Urh (Kem.) 
0:2, Šater (Fuž.) : Vizjak (Kem.) 
0:2, Šercer (Olimp.)- : J. Stegar 
(Lj.) 1:2, M. Strgar (Olimp.)- : Bu- 
kovič (Olimp.) 0:2.

Polfinale
Čadež : Logar 1:2, Ačko : Hor

vat 2:1.

Finale
Ačko.: Logar 2:0.
Polfinale
Urh : Vizjak. 2:0, Bukvič : J. 

Strgar 2:0.
Finale
Urh : Bukvič-2:1.

J Člarucečetrfinale
Verstovšek (Olimp.) : Logar (F) 

2:0, Čadež (O) ; Ačko : (F) 1:2, Re
žonja (F). ¡ Štrubelj. (Jes.) 2.;0, Ni
ša vič (O) : Horvat (F) 2:1.

Polfinale
Verstovšek : Ačko 2:0, Nišavič 

: Režonja 2:0.
Finale

- Verstovšek-: Nišavič 2:0. 
člani četrfinale
V. Rgk (O) 2 Bukvič (O) 2:1, 

Koman (II.) : Nišavič (Ilč 2:0, B. 
Rak (O) : Benko (M. S.) 0:1, Vin- 
čec (O) : Ojsteršek (Kem.) 0:2, :

Polfinale
Koman : V. Rak 2:0, Benko : 

Ojsteršek 1:2.
Finale

: Koman : Ojsteršek 2i:0. 
PrVouvrščeni; y, posameznih di

sciplinah so poleg spominskih po
kalov in priznanj prejeli tudi 
praktična darila, katera so prispe
vale- hrastniške OZD- zlasti- TKI, 
Sijaj, STP in Steklarna. * 1 2 3

TRADICIONALNO 
TEKMOVANJE STRELCEV

9. 1. 1977 je bilo na strelišču
S. D. Rudnik tradicionalno-tekmo
vanje s serijsko zračno, puško za 
prehodni pokal narodnega heroja 
Rajka. Tekmovanja se je udele
žilo osem ekip, zmagali pa so 
strelci S. D,. Steklar. ,

Rezultati ekipna: j
krogov,.

1. Steklar -Hrastnik | 1060.
3. Rudnik Hrastnik 1032.
2. Postojna — Postojna 1036

Med posamezniki pa jev  močni
konkurenci z majhna prednostjo 
pred ostalimi zmagal Nadoh (Po
stojna).

Rezultati posamezno:-
krogov

1. Nadoh-t- P ostojna 270
2. .Šafarič-- Ofcrogar

Skvarča \ ..' 269
3. Delpin — Steklar 268

16. 1. 1977 pa se je na istem
strelišču vršilo tradicionalno tek
movanje za prehodno rudarsko 
svetilko, na katerem so sodelova
le ekipe iz Zasavja, zmagali pa so 
strelci S, D: Steklar.- 

Rezulati ekipno:
1. Steklar — Hrastnik 
■2, Rudnik — Hrastnik
3. Alojz Hohkraut —

Trbovlje
Med posamezniki:

1. Vavtar Jože II — 
rudnik

2. Delpin — Steklar
3. Kolar — Steklar

Tovariš Tito je ob neki prilož
nosti- dejal-:--»Obnašati- in- živeti; 
moramo tako, kat da vojne ne bo 
nikoli,; vendar moramo biti pri
pravljeni in usposobljeni tako,, 
kot da bo le-ta izbruhnila jutri.« 
Tako se obnašamo, tako živimo. 
Skrb za vsenarodno obrambno 
usposobljenost pa je na dnevnem 
redu sestavni del našega vsakda
na. ■ ■

N a ra vni občine skrbi- -za- stro
kovno usposobljenost in razvoj 
ter napredek našega obrambnega 
sistema,. _ predvsem, rezervnega 
starešinskega kadra, občinski od
bor ZRVS. Prav o delu tega od
bora, o njegovem stalnem naporu 
»n skrbi-kot tudi-o-njegovih- na
logah, želimo tokrat spregovoriti 
nekoliko več. Delo odbora je se
stavljeno in programirano tako,, 
da se njegov program usklajjuj.e, z . 
delom in programom: republiške- - 
ga odbora ZRVS.
: Rezultati realiziranega dela 
programa za preteklo leto so: vse
kakor zavidljivi. Prav pa je, da 
že uvodoma, omenimo, da so rea
lizirani, s skupnimi možmi vseh 
angažiranih dejavnikov, zlasti še 
družbenopolitičnih organizacij, in. 
drugih dejavnikov.

Program je tako kot že vrsto 
let nazaj dokaj obširen in stro
kovno zahteven. Glavni poudarek 
pa sloni na strokovnem usposab
ljanju in idejnopolitični vzgoji 
starešinskega, kadra...

Zlasti rezultati iz prvega dela 
programa, to je strokovni uspo
sobljenosti starešinskega kadra, 
so iz leta v leto vse boljši. Nema
lo zaslug za takšne uspehe pa gre 
poleg dobre- organizacije pripisa
ti tudi globoki- moralnopolitični 
zavesti vsakega posameznika — 
starešine. Da je temu tako» ne
dvomno najbolj zgovorno govori 
podatek,, da je udeležba na vseh 
predavanjih kot tudi- praktično 
orientacijskih pohodih ter drugih 
aktivnosti -.vedno nad 90-odstatna- 
Odbor neopravičenih primerov iz
ostanka- skoraj ne pozna-

V letu 1976 je bilo organizira-;, 
nih več strokovnih predavanj iz

različnih tem. Uspešno "je bila iz
vedena praktična vaja, na kateri 
so -poleg starešinskega kadra so
delovali pripadniki TO, CZ in o-- 

. .sialjL.Za starešinski kader je bil 
organiziran taktično orientacijski 
pohod; ponočij. Starešinam je bilo 
omogočena vadba v streljanju z 
različnim strelnim orožjem. Sta
rešine so opravili redne letne 
testne* izpite.:

Ekipe. ZRVS., občine so. sodelo-. 
vale na republiški taktično-orien- 
tacijski vajL kjer so; zlasti V raz- 

- redu mlajših starešin dosegle od- 
|  lične- rezultate. ...,

Odbor je aktivno-sodeloval -pri 
; organizaciji in. izvedbi prireditev 
v počastitev .občinskega praznika. 
in dneva borcev pa 29. novembra 
— dneva republike. Svojo aktiv— 

' nost je izkazal tudi pri organiza
ciji osrednje proslave JLA; ki je 
bila preteklo leto zares na višini,

To j,e le nekaj iz programa dela 
odbora ZRVS za preteklo leto. 
Poleg tega pa opravlja odbor še 
nekatere skupne naloge prek ce
lega leta. Tako ne gre prezreti 
njegove angažiranosti pri kadro
vanju obveznikov (mladine za 
vojaške šole)..

Kljub, vsem tem nalogam in 
programu je glavni poudarek 
programa za leto 1977; na idejno
politični vzgoji starešinskega ka
dra. V članstvu ZRVS občine je 
bilo pretekla leto vpisanih 367 
starešin. Od tega je 170 članov 
ZK;. pri čemer je treba omeniti, 
da je bilo v teku leta 1976 na no- 

.. vo sprejetih v članstvo ZK 7 sta
rešin. Prav tako ne gre prezreti 
podatka-, da je vseh 367 članov 
naročnikov ' osrednje republiške 
vojaško strokovne revije »Naša 
. obramba«.

Kljub uspehom pa ostaja do
volj. nalog in dela. Svet, v kate
rem-. živimo, zlasti razvoj dogod
kov okrog nas, nam nalaga vsa
kodnevno skrb. Čeprav si miru 
želimo iz vsega srca in temu pri
merno- usklajujemo tudi našo zu
nanjo, in notranjo politiko pg je 
naš osnovni cilj. še vedno: kret^. 
ti lastne obrambne sposobnosti., .

J. P;

krogov
1060
1032
1024

krogov
272
270
268

Deplin Ivo

Problematika 
v občini

(Nadaljevanje s 9. strani) 
Skladu ž realnimi kadrovskimi 
potrebami (pri tem upoštevati.tu
di dolgoročnejše potrebe),

— dajalci kadrovskih štipendij 
so se pri dodeljevanju štipendij» 
dolžni ravnati po samoupravnem 
sporazumu (višja ali nižja štipen
dija pomeni kršitev samouprav
nega sporazuma),

— nujno je potrebno več sode
lovanja med kadrovskimi služba
mi v OZD in strokovno službo 
skupnosti za zaposlovanje, ki 
hkrati opravlja naloge s področ
ja; poklicnega usmerjanja in šti
pendiranja,

— osnovne organizacije sindi
katov morajo organizirati razpra-

štipendiranja
Hrastnik
ve v  svojih sredinah in seznaniti 
člane kolektiva s problematiko 
štipendiranja,

— ugotoviti, koliko sredstev se 
dejansko porabi v podjetjih za

. štipendiranje, in kadrovanje, ka
ko so še trošila sredstva, ker sin
dikalna lista predvideva odvaja
nje 1- % sredstev za kadrovanje,

— izdelati srednjeročne in. dol
goročne plane »potrebe strokovnih 
kadrov, tudi kadrov za neposred
no proizvodnjo,

— delovne organizacije so dolž
ne, da seznanijo vse zaposlene s 
problemi,, ki nastajajo zaradi ne- 
izvrševanja obveznosti do štipen
dijske politike.

Riso
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Med. reševalce s pravilnimi re
šitvami bomo z žrebom razdelili 
7 nagrad.
1. nagrada 50,00 din
2. nagrada 30,00 din
3. —7. nagrada po 20,00 din

Izrezek z vpisano rešitvijo poš
ljite na naslov: Uredništvo 
^STEKLARJA«, STEKLARNA 
HRASTNIK. Pri žrebanju bomo 
upoštevali vse pravilne rešitve, ki 
bodo v uredništvu do petka 25. fe
bruarja,

NAGRAJENI REŠEVALCI
Za nagradno križanko, objavlje

no v novoletni številki, smo do 
razpisanega roka prejeli 73 reši
tev. Žreb je razdelil nagrade ta
kole:
- 1. nagrada (50 din) KALUDER 
ZORA,

2. nagrada (40 din): JAZBIN- 
ŠEKOLGA,

3. do 7. nagrado (po 30 din) 
prejmejo:

VOZLIČ MAJDA, PLATlNOV- 
ŠEK KARL I., NOVAK MARIJA, 
PERŠIČ SLAVICA, ROJKO SIL
VA.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE
VODORAVNO: skrb, Cibona, 

mit, Aron, Imotski, Orr, sneg, K. 
G., J. E., tkalka, hiša, Raner, jak, 
SREČNO NOVO LETO, Z. M.,,ace- 
tilen, izobara, Iran, ksilit, ome- 
nek, Marjan, O. J., Kropotkin, 
Azteki, sad, Ob, Asa, top, apsdda, 
mikrobi, Praksiteles, ogrevanje, 
Katja, ilo, loček, salpe, jok, pav, 
orada, Kreft, ena, Ana.

ZAHVALA
Ob težki izgubi naše drage žene, mame, babice in prababice 

ANE ŽERKO
se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, znancem in prijate
ljem za vso pomoč ob tem težkem trenutku.

Še posebno se zahvaljujemo vsem, ki so jo pospremili na 
njeni zadnji poti na dolsko pokopališče.

Hvala govornikoma za poslovilne besede in godbi Svobo
de II.

Žalujoči: mož Franc, hčerke Anica, Hedvika 
in Mimi z družinami, sin Franc z družino in 
ostalo sorodstvo

ALI RES TOLIKO SPIJEMO?
Za pripravo napitkov — kave in 

čaja — se je v letu 1976 porabilo: 
6800 kg sladkorja 
v vrednosti 83.708 din
2200 kg kave
v Vrednosti 26.400 din
1654 kg čaja
v vrednosti 41.350 din
V skupni vrednosti 151.458 din

Iz porabljene količine še je pri
pravilo in porabilo 88.0001 kave 
in 57.8901 čaja. Dnevna poraba 
kave in čaja je znašala približno 
5501.

Po teh podatkih nas liter kave 
stane 0,79 din in čaja 1;42 dih, v 
kolikor pa dodamo še ostale stro

ške (ki nastanejo V zvezi s kuha
njem), pa nas stane liter kave 
1,99 din in čaja 2,62 din.

Ob taki porabi in ceni napitkov 
bi se morali zamisliti, ali res spi
jemo toliko — ver jetrio ne. Morali 
bi se vprašati, zakaj nekateri zli
vajo napitke v kanale, zakaj se 
zahtevane količine ne popijejo ter 
tako po nepotrebnem ustvarjajo 
škodo sami sebi.

TO PLAČUJEMO VSI!
Z majhno preudarnostjo bi lah

ko prihranili kar precejšen kup
ček denarja, ki bi ga lahko Upo
rabili drugje. L

ZAHVALA
Ob nenadni in boleči izgubi dragega moža ia ljubega očeta 

JOŽETA GRUMA
se vsem, ki ste ga pospremili* na njegovo zadnjo pot, iskreno 
zahvaljujemo.

Posebna zahvala gre sodelavkam iz brusilnice TOZD-I, ki 
so s svojo nesebično in humano gesto z izredno iznajdljivostjo 
pomagale v kritičnem trenutku.
. Zahvaljujemo se govornikoma, tov. Jožetu Premcu in tov. 
Dušanu Grašiču za ganljive besede ob zadnjem slovesu.

Iskrena hvala tudi godbi na pihala ter pevcem Svobode II 
in vsem, ki so položili dragoceno cvetje in šopke na njegov 
prerani grob.

Žalujoča žena' Sonja, sin Franci ter brat 
Slavko, sestre Angela, Hermina in Eliza
beta ter ostalo sorodstvo ■


